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REVISTA PRESEI 

 

 

 Ioan Mircea Pascu, fostul eurodeputat PSD, angajat consultant la BNR 

alaturi de Viorica Dancila 

Fostul europarlamentar PSD Ioan Mircea Pascu a fost si el angajat consultant la 

Banca Nationala a Romaniei (BNR). Anuntul a fost confirmat de purtatorul de 

cuvant al BNR si vine dupa numirea fostului premier, Viorica Dancila, in functia 

de consultant al Departamentul Energie Verde, unul din cele 5 departamente care 

formeaza Comitetul de trecere la Euro. 

 

"BNR face eforturi de 12 ani, cand am infintat Comitetul de trecere la Euro. Acum 

am intrat intr-o faza noua. Va fi nevoie de contacte directe si permanente cu 

Parlamentul European, cu Comisia Europeana si cu cabinete din zona euro. Pentru 

aceste intalniri BNR a organizat 5 departamente care se vor ocupa pregatirea 

pentru intrarea in zona Euro. Aceste departamente vor fi Departamentul Euro 

(coordonator), Departamentul Economiei Reale, Departamentul Banci Centrale, 

Departamentul Monede Digitale si Departamentul Economie Verde. 

 

Pentru toate aceste departamente se fac angajari. Doamnei Dancila i-a fost semnat 

vineri contractul. Dansa nu e consiliera Guvernatorului ci este consultant in 

Departamentul Economie Verde. Pentru ca finantarile pentru economia verde vor 

forma o categorie speciala in batalia in intrarea in zona Euro. D-na Dancila a fost 

parlamentar, are blazon de fost premier, a avut relatii speciale cu ecologistii din 

Parlamentul European. Mai spun ceva: va fi angajat si Ioan Mircea Pascu, fostul 

vicepresedinte al Parlamentului European, consultant pentru viitorul Departament 

de Geopolitica", a declarat pentru Agerpres, purtatorul de cuvant al BNR, Adrian 

Vasilescu. 

 

Ioan Mircea Pascu a fost europarlamentar si parlamentar PSD, fiind in anii 90 unul 

dintre liderii partidului fondat de Ion Iliescu. El a fost consilier prezidential cand 

presedintele Romaniei era Ion Iliescu, apoi secretar de stat si ministru al Apararii. 

 

https://ziare.com/politica/europarlamentar/
https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/ioan-mircea-pascu/
https://ziare.com/bnr/
https://ziare.com/politica/premier/
https://ziare.com/politica/viorica-dancila/viorica-dancila-consilier-pe-probleme-de-strategie-al-bnr-isarescu-1679557
https://ziare.com/politica/viorica-dancila/viorica-dancila-consilier-pe-probleme-de-strategie-al-bnr-isarescu-1679557
https://ziare.com/ion-iliescu/
https://ziare.com/politica/consilier/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 2 

 

Ioan Mircea Pascu este licentiat in stiinte economice, specialitatea economia 

comertului exterior si are un doctorat in stiinte politice. 

In anul 2019, dupa ce nu a mai intrat pe listele PSD pentru Parlamentul European 

acesta a criticat deschis formatiunea politica din care facea parte. 

 

"Trebuie fie sa ai un simt de conservare atrofiat, fie tendinte sinucigase, daca 

atunci cand si asa ai putini oameni apropiati, sa faci tot posibilul sa ti-i indepartezi 

si pe acestia! Dar, de unde nu e, nici Dumnezeu nu cere, chiar daca e tot atat de 

adevarat ca fiecare pasare pe limba ei piere!?", a scris eurodeputatul pe pagina sa 

de Facebook. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 În urma scenariului “Apele Române” depistat de Curtea de Conturi la 

AGERPRES, 

MediaSind cere demisia balneo-kinetoterapeutului  detașat ilegal de la partid 

 în funcția de director general adjunct al Agenției Naționale de Presă 

AGERPRES! 

Conducerea AGERPRES a confirmat  în ședința Consiliului Director că a 

depus plângere penală în acest caz și că va analiza și depunerea unei acțiuni 

civile! 

Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind - Filiala AGERPRES a solicitat 

astăzi, 18 mai 2021, în cadrul ședinței Consiliului Director – CD al Agenției 

Naționale de Presă AGERPRES, demisia directorului general adjunct Cristian 

Dan Durleci-Mateescu, în urma concluziilor controlului echipei de audit al Curții 

de Conturi care a constatat săvârșirea unor fapte de corupție în cadrul instituției.  

După prezentarea Notificării MediaSind  în cadrul ședinței CD,  directorul general 

al ANP AGERPRES, Claudia Victoria Nicolae, a confirmat că zilele trecute 

instituția a sesizat instituțiile penale și că se analizează în prezent depunerea unei 

acțiuni pe latură civilă în vederea anulării contractului individual de muncă. 

https://ziare.com/ioan-mircea-pascu/europarlamentar/ioan-mircea-pascu-suparat-ca-nu-e-pe-lista-psd-trebuie-fie-sa-ai-un-simt-de-conservare-atrofiat-fie-tendinte-sinucigase-1555064
https://ziare.com/ioan-mircea-pascu/europarlamentar/ioan-mircea-pascu-suparat-ca-nu-e-pe-lista-psd-trebuie-fie-sa-ai-un-simt-de-conservare-atrofiat-fie-tendinte-sinucigase-1555064
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Conform Proiectului Procesului-Verbal de constatare cu nr. 1852/16.04.2021 

întocmit în urma controlului financiar, echipa de auditori ai Curții de Conturi a 

constatat faptul că un director general adjunct din instituție, cu studii în balneo -

kinetoterapie, a fost detașat nelegal de la grupul parlamentar al Partidului Social 

Democrat - secretariatul Camerei Deputaților la ANP AGERPRES, dintr-o funcție 

publică într-un post de natură contractuală, „fără a avea studii de specialitate sau 

pregătire profesională în domeniu.” De asemenea, inspectorii Curții de Conturi au 

mai descoperit că și concursul de angajare în funcția de expert gradul IA, dar și 

cel de ocupare a postului de director general adjunct au fost organizate cu 

dedicație și cu încălcarea dispozițiilor legale. 

Având în vedere aceste grave constatări ale Curții de Conturi, SRJ MediaSind 

Filiala AGERPRES consideră că se impune, de urgență, demisia din funcția de 

director general adjunct, în caz contrar pot fi lovite de nulitate toate hotărârile 

Consiliului Director al AGERPRES iar drepturile angajaților AGERPRES pot fi 

puse în pericol. Nu în ultimul rând, pentru că zilnic pot fi produse importante 

prejudicii de imagine instituției publice de presă, MediaSind AGERPRES solicită 

retragerea de urgență a directorului general adjunct Cristian Dan Durleci Mateescu 

din toate proiectele și parteneriatele editoriale, inclusiv cu cel încheiat cu 

Institutul Național pentru Studierea  Holocaustului din România  "ELIE 

WIESEL", pentru a nu afecta imaginea acestei importante și prestigioase instituții. 

În cazul în care acesta refuză în continuare să demisioneze, SRJ MediaSind cere 

conducerii instituției demararea procedurilor pentru anularea contractului 

individual de muncă al directorului general adjunct în termen de 3 zile de la 

primirea Notificării. 

Precizăm că nu este prima data când directorul Durleci este acuzat de abuzuri. În 

cursul anului 2019, în urma concedierii pentru sustragerea unor documente 

interne, cum ar fi un proces verbal al Comisiei de Etică și Disciplină care conținea 

declarațiile unor angajați la adresa unor persoane din conducere și inclusiv la 

adresa  directorului general adjunct, Cristian Dan Durleci Mateescu, acesta a fost 

angajat tot la grupul PSD (amănunte aici).  După ce a câștigat într-o primă 

instanță, (procesul nu a fost încă soluționat definitiv), acesta s-a întors la 

AGERPRES, fără să mai aștepte soluționarea definitivă a dosarului în instanță, 

întrucât deciziile de la fond sunt executorii. 

http://www.cdep.ro/declaratii/functionari/avere/2020/4296b.pdf
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Sindicatul Român al Jurnaliștilor MediaSind filiala AGERPRES reiterează 

solicitarea făcută partidelor politice în data de 10 mai 2021 de a-și retrage 

subordonații trimiși în diverse instituții publice (amănte aici: Scenariul 

“Apele Române” depistat de Curtea de Conturi la AGERPRES. Agenția 

Națională de Presă AGERPRES este una dintre cele mai importante instituții de 

presă din România iar profesioniștii de aici trebuie să fie coordonați editorial de 

către profesioniști în mass-media, nu de către tot felul de persoane cu experiență 

în activitate politică sau în alte domenii care nu au nicio legătură cu jurnalismul.  

Prezenta reacție reprezintă și o avertizare în interes public în conformitate cu 

prevederile Legii nr. 571/2004 privind protecția personalului din autoritățile 

publice, instituțiile publice și din alte unități care semnalează încălcări ale legii. 

(Sursa: Departament Comunicare MediaSind AGERPRES)                    

 

 Klaus Iohannis, după ședința de lucru de la Cotroceni: Trebuie să aducem 

vaccinul mai aproape de oameni. Primarii trebuie să se implice mai mult în 

campanie 

Campania de vaccinare merge bine, maratoanele de vaccinare au fost un succes, 

însă vaccinul trebuie adus mai aproape de oameni, iar primarii trebuie să se implice 

indiferent de culoarea politică, spune președintele Klaus Iohannis, cu mai puțin de 

două săptămâni înaintea datei de 1 iunie, până la care autoritățile au stabilit targetul 

de a vaccina 5 milioane de oameni. 

Declarația președintelui: 

 Tocmai am încheiat o ședință de lucru cu membri ai Guvernului pentru a discuta 

accelerarea campaniei de vaccinare. Este evident, campania merge bine, 

maratoanele de vaccinare au fost un succes, dar, pentru a continua nivelul ridicat 

de vaccinare, trebuie să aducem vaccinul mai aproape de oameni. 

De succesul vaccinării unui număr cât mai mare de români depinde redeschiderea 

completă a tuturor sectoarelor socio-economice și construirea României post-

pandemice 
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Primarii și alte autorități locale, indiferent de culoarea politică, trebuie să se 

implice activ în campania de vaccinare. Succesul pe care l-am avut până acum 

este preponderent în mediul urban, de aceea este important să acționăm mai intens 

și în zona rurală pentru că acolo accesul la un centru de vaccinare este, de multe 

ori, mai dificil. 

Oamenii trebuie să fie informați, în localitățile mici chiar să se meargă din poartă 

în poartă pentru a le spune oamenilor cât de important este să se vaccineze. Aici 

intervin centrele mobile, care sunt esențiale pentru a crește ritmul de imunizare și 

în mediul rural. 

Este important să mergem noi către oameni, iar autoritățile locale, cu toate 

mijloacele pe care le au la îndemână, să le faciliteze vaccinarea. Să creăm 

posibilități de vaccinare atât la locul de muncă, cât și în spațiile recreative. 

Obiectivul campaniei de vaccinare este, pe termen scurt, acela de a reduce 

numărul îmbolnăvirilor, spitalizărilor și deceselor provocate de COVID-19, iar 

acest lucru se întâmplă deja. Pe termen mediu, scopul este, bineînțeles, acela de 

atinge pragul critic de imunitate care să stopeze definitiv transmiterea comunitară 

a virusului. 

Atrag atenția asupra unui potențial pericol, poate nu îndeajuns de bine 

conștientizat sau explicat. Pe măsură ce epidemia scade în intensitate, există 

posibilitatea ca unele persoane să considere că ce a fost mai rău a trecut și că nu 

mai are rost să se vaccineze. 

Este însă o falsă senzație de securitate! Până când nu vom fi imunizați într-un 

procent semnificativ, pandemia nu se poate încheia, iar riscul pentru cei 

nevaccinați de a face o formă severă a bolii rămâne unul ridicat. 

Așadar, dragi români, nu ezitați să vă vaccinați! 

Reîntoarcerea cât mai rapidă a tuturor elevilor la școală, dar nu oricum, ci în 

condiții de siguranță sanitară sporite, este o prioritate. Deciziile în educație, în 

toată această perioadă dificilă a luptei cu pandemia, s-au luat pe baza unor 

scenarii legate în mod direct de incidența și rata de infectare de la nivelul fiecărei 

localități. 
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Ne aflăm, iată, aproape de momentul în care majoritatea elevilor, indiferent de 

clasă, își pot relua orele în format fizic. Ne dorim ca acest lucru să rămână 

neschimbat până la finalul anului școlar, toți copiii să își poată finaliza cursurile 

în băncile școlilor. 

În privința evenimentelor culturale, este imperativ să găsim soluții pentru 

redeschiderea cât mai multor tipuri de evenimente, atât în exterior, cât și în 

interior. Este evident rolul important pe care îl are cultura în revenirea la 

normalitate. Mă bucur că sunt proiecte pilot în acest domeniu și sper că în curând 

artiștii își vor putea relua contactul nemijlocit cu un public cât mai larg. I-am 

cerut în mod expres ministrului Culturii să fie deschis la toate soluțiile care sunt 

sigure din punct de vedere sanitar și care îi pot ajuta pe cei din industria 

spectacolelor, unul dintre domeniile cele mai afectate de restricțiile impuse de 

pandemie. 

Mă bucur că sunt proiecte foarte bune pregătite și sunt foarte convins că, în 

săptămânile care urmează, campania de vaccinare va primi noi forme atractive și 

sper foarte mult că putem să-i convingem pe majoritatea românilor să se 

vaccineze. 

Vă doresc tuturor multă sănătate! 

 La şedinţă vor participa premierul Florin Cîţu, viceprim-ministrul Dan Barna, 

viceprim-ministrul Hunor Kelemen, ministrul Apărării Naţionale, Nicolae Ciucă, 

ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, ministrul Culturii, Bogdan Gheorghiu, ministrul 

Tineretului şi Sportului, Eduard Novak, preşedintele Comitetului naţional de 

coordonare a activităţilor privind vaccinarea împotriva COVID-19 (CNCAV), 

Valeriu Gheorghiţă, şi secretarul de stat în Ministerul Sănătăţii Andrei Baciu. 

 

Şedinţa de lucru va avea loc la ora 15.00. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Raluca Turcan vorbește despre una dintre marile probleme ale României: 

unul din trei copii au părinții plecați din țară 

Ministrul Muncii şi Protecţiei Sociale, Raluca Turcan, anunţă că unu din trei copii 

are cel puţin un părinte la muncă în străinătate, ea precizând că sunt numeroase 

cazurile în care ambii părinţi sunt plecaţi. Turcan susţine că „dificultăţile copiilor 

separaţi de părinţi s-au adâncit” în perioada crizei sanitare şi susţine că cei rămaşi 

acasă trebuie ajutaţi nu doar primind sprijin psihologic. 

„Pandemia a accentuat gradul de excluziune, de vulnerabilitate a copiilor cu părinţi 

plecaţi la muncă în străinătate. Dacă ne uităm la distribuţia pe judeţe a copiilor cu 

părinţi plecaţi la muncă în străinătate vom vedea că comunităţile cele mai mari se 

află în judeţele cele mai sărace, ceea ce înseamnă că avem, de fapt, un fenomen 

social. Sărăcia suprapusă peste lipsa părinţilor, de fapt, a condus la riscuri majore 

pentru copiii rămaşi singuri. Cifrele sunt îngrijorătoare. 18% dintre copii au ambii 

părinţi plecaţi la muncă în străinătate, 14% au unicul părinte plecat la muncă în 

străinătate şi 68% a un singur părinte plecat a muncă în străinătate. Aşadar, unu din 

trei copii a rămas practic complet fără îngrijirea părinţilor. Aceştia reprezintă cel 

mai mare risc şi aici cred că trebuie să fie concentrate politicile publice pe care le 

vom elabora. O parte au fost deja propuse de Administraţia Prezidenţială şi cu o 

parte vom veni şi noi, ca Minister al Mucii, mai ales că radiografierea persoanelor 

vulnerabile a reprezentat o prioritate a mandatului meu de ministru”, a declarat 

Raluca Turcan, marţi, în cadrul conferinţei „Protecţia copiilor cu părinţii plecaţi la 

muncă în străinătate - importanţa educaţiei parentale şi a serviciilor de suport”, 

organizată de „Salvaţi Copiii“, în parteneriat cu Ministerul Muncii şi Protecţiei 

Sociale, informează News.ro. 

Turcan a menţionat că este nevoie ca aceşti copii să beneficieze de sprijin pe mai 

multe planuri, întrucât ei „reprezintă o componentă extrem de vulnerabilă a 

societăţii”. Ministrul a explicat că nu toţi copiii cu părinţi plecaţi la muncă afară 

din ţară sunt beneficiari de ajutor social, pentru că sunt cazuri în care familiile în 

care au rămas primesc bani de la cei plecaţi, „însă ei sunt în comunităţi vulnerabile 

şi în jurul lor se dezvoltă sărăcia”. 
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„Aceşti copii nu au nevoie doar de sprijin psihologic ci trebuie realmente îndrumaţi 

să găsească o cale în viaţă. (...) Binele pentru aceşti copii se construieşte atunci 

când contribuim cu toţii la el. Cred cu tărie că parteneriatul dintre autorităţile 

centrale, autorităţile locale şi societatea civilă este singurul care poate să ajungă în 

segmentele de nişă pentru persoanele vulnerabile. Statul nu poate s-i atingă pe toţi 

cei vulnerabili, nu are nici capacitatea, nu are nici ştiinţa (...) şi de aceea 

parteneriatele cu cei care reprezintă exemple de bună practică sunt cele care pot să 

ne ducă acolo unde exisă cea mai mare vulnerabilitate”, a mai afirmat ministrul. 

Aceasta a dat organizaţia „Salvaţi Copiii” drept exemplu de implicare în astfel de 

probleme. 

Conform ministrului, copiii din familii monoparentale şi cei din familii cu foarte 

mulţi copii sunt cei mai expuşi riscului. 

Ministrul a ţinut să precizeze că „nu vorbim de o cauză pierdută”, cea a copiilor 

aflaţi în astfel de situaţi dificile, ea arătând există numeroase proiecte pentru 

remedierea situaţiei – unele definite deja în Programul Operaţional Incluziune şi 

demnitate socială, altele la care se lucrează. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Ministrul Apărării: Am alocat pentru achiziţia de echipamente până la 25% 

din bugetul apărării. 55% sunt alocaţi către plata salariilor şi pensiilor 

Ministrul Apărării Naţionale, Nicolae Ciucă, afirmă că până la 25% din bugetul 

alocat acestui sector se cheltuie pentru achiziţii, el arătând că, exceptând avioanele 

F16, toate echipamentele militare achiziţionate de România sunt noi şi de ultimă 

generaţie. Conform ministrului, din bugetul MApN 55% merg către plata pensiilor 

şi a salariilor, transmite News.ro. 

„Vă pot spune că din 2% cât este bugetul apărării, 55% sunt alocaţi către plata 

salariilor şi pensiilor. Din întreg bugetul, 55% din 2%, salarii si pensii. Tot din 

acest 2% din 2017 până acum, am reuşit şi am alocat pentru achiziţia de 

echipamente până la 25% pentru achiziţii. Ceilalţi bani sunt bani pe care îi folosim 

pentru activităţile curente, de pregătire, de instruire, de educare in instituţiile 

militare de învăţământ”, a declarat Nicolae Ciucă, marţi seară, la Prima Tv. 
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Ministrul Apărării a subliniat că avioanele F16 sunt singurele echipamente militare 

care nu au fost cumpărate noi, el menţionând că „celelalte echipamente, în schimb 

(…) toate sunt echipamente noi nouţe, de ultimă generaţie”. 

„Vă pot da cifre: anul trecut, în 2020, 1,5 miliarde din banii alocaţi pentru achiziţia 

de echipamente s-au regăsit în economia naţională. Un alt miliard către companiile 

străine care au asociere în industria de apărare din România, deci aproximativ 2,5 

miliarde. Tot ce am achiziţionat şi trebuie să recunoaştem că pe măsură ce am 

învăţat din procesul acesta de achiziţii pe proiecte mari, am făcut în aşa fel încât să 

se concretizeze în investiţii în industria naţională de apărare. E o chestiune cât se 

poate de simplă, nu ne-am dus la cumpărături, nu ne-am dus ca aceste echipamente 

să le luăm şi să le punem în depozit pe un raft. Ele trebuie operate, folosite în 

activităţi, misiuni. Ca atare, partea de mentenanţă pe timpul în care ele sunt în 

dotare şi de asemenea tot ce înseamnă operarea şi upgradarea ulterioară a fiecărui 

echipament se va face în continuare în industria de apărare. Vă dau exemplu: F16 – 

modernizarea si upgrade F16 a tuturor aparatelor de către o companie din 

România. Achiziţia de rachete de coastă se va face prin investiţii în industria de 

apărare naţională şi tot ceea ce înseamnă mentenanţă se va face de către o 

companie românească agreată de producător cu Guvernul României. Iveco 

asamblează şi produce camioane în România, parte dintre ele la Petreşti, parte 

dintre ele la Mediaş. Piranha 5, al doilea lot este cu toate elementele şi se 

asamblează la UMB Bucureşti”, a adăugat ministrul Apărării Naţionale. 

(Sursa: news.ro) 

 

 Ministrul Mediului, despre programul Rabla: Sistemul este unul birocratic, 

aşa l-am găsit şi încă nu am făcut modificările. AFM-ul nu a aprobat până 

acum niciun dosar 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, anunţă că niciun dosar depus în cursul acestui 

an pentru programul Rabla de înnoire a parcului auto nu a fost aprobat până în 

prezent, deşi programul a pornit în urmă cu trei săptămâni. El afirmă că a cerut 

Administraţiei Fondului de Mediu să reducă birocraţia şi să înceapă analiza şi 

aprobarea dosarelor, subliniind că mai sunt încă de aprobat dosare în cadrul acestui 

program depuse în anul 2020 şi nefinalizate. 
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Ministrul Mediului a afirmat că sunt depuse „câteva mii” de dosare pentru 

achiziţionarea de autoturisme noi prin programul Rabla sau Rabla Clasic, însă a 

constatat că programul merge foarte greu, întrucât sistemul este „foarte birocratic”. 

„Am avut şi astăzi discuţii cu conducerea AFM-ului (Administraţia Fondului de 

Mediu – n.r.), nu funcţionează… aprobările merg încet. Din păcate, sistemul este 

unul birocratic, aşa l-am găsit şi încă nu am făcut modificările. AFM-ul nu a 

aprobat până acuma niciun dosar. Săptămâna aceasta intră în comitetul de aprobare 

primele dosare care au fost depuse după data de 26 (aprilie – n.r.), de când s-a 

deschis programul. Am solicitat ca săptămânal cel puţin 200 de dosare să fie 

aprobate, astfel încât programul să pornească. Am primit acest semnal la sfârşitul 

săptămânii trecute că acele comitete de avizare şi aprobare nu sunt organizate din 

cauza faptului că au venit foarte multe dosare din 2020, nici măcar acelea nu au 

fost terminate. E procedură prea complicată şi prea stufoasă, am cerut conducerii 

AFM să simplifice, să elimine direcţiile care oricum nu au contribuţie în aprobarea 

dosarelor şi să urgenteze procedura”, a declarat Tanzcos Barna, marţi seară, la Digi 

24. 

Conform acestuia, mai sunt încă de aprobat dosare depuse în cadrul programului 

Rabla în cursul anului trecut. Ministrul a menţionat că primele aprobări vor fi date 

începând cu această săptămână, după ce procedura va fi simplificată. Tanczos 

Barna a afirmat nu a fost informat până în prezent cu privire la acest „blocaj” de 

către AFM. 

Ministrul a avansat ideea ca primăriile să plătească proprietarilor maşinilor 

abandonate pentru predarea acestora, aşa cum s-a întâmplat la Sfântu Gheorghe, 

unde peste 200 de autovehicule vechi, care nu pot fi incluse în programul Rabla, au 

fost predate, iar proprietarii au primit de la administraţia locală câte 3.000 de lei. 

(Sursa: Digi 24) 
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 Cum incurajeaza Ministerul Mediului reciclarea pet-urilor din plastic. 

"Poate sa fie un venit interesant pentru copii" 

Ministerul Mediului propune ca cei care recicleaza sticle din plastic sa primeasca 

bani pentru fiecare pet recuperat. Cine aduna 10 sticle ar putea primi 5 lei, conform 

ministrului Tanczos Barna. 

 

Oficialul a declarat marti seara, la Digi 24, ca Ministerul Mediului prpune o suma 

de 50 de bani per sticla, indiferent de marimea acesteia, daca respectivul ambalaj 

este de pana in 3 litri. 

 

"Poate sa fie un venit interesant pentru copii, care se duc dupa aceea si mananca 

ceva. Nu se va mai arunca sau daca cineva gaseste o sticla, cu siguranta ridica 

sticla si merge si o preda la o statie automata", a aratat ministrul. 

 

Vor putea fi predate si sticlele de plastic fara dop, dar vor trebui sa fie sticle 

colectate dupa pornirea programului, adica sticlele de acum 5 ani care sunt 

aruncate in natura nu pot fi predate, pentru ca sistemul asa functioneaza, a explicat 

Tanczos. Dupa pornirea programului, fiecare sticla o sa aiba un marcaj care o 

identifica in sistem si din momentul acela se pot preda, a precizat ministrul 

mediului. 

"Saptamana viitoare, probabil ca marti, voi prezenta actul normativ in forma finala 

in coalitie si intra in analiza interministeriala. O asuma coalitia, partidele de 

guvernamant si intra in circuitul de avizare", a anuntat Tanczos Barna, marti seara, 

la Digi24. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 TrashOut, aplicația prin care poți semnala dacă cineva aruncă gunoi ilegal 

Prin aplicația TrashOut oricine poate semnala gunoiul aruncat ilegal cu ajutorul 

unei imagini și a locației GPS Foto: trashout.ngo 

 

https://ziare.com/mediu/plastic/
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/garantia-pentru-sticlele-din-plastic-va-fi-de-50-de-bani-anunta-ministrul-mediului-1533497?__grsc=cookieIsUndef0&__grts=54046917&__grua=01f7aec3f03fa333d53a844e50ec45aa&__grrn=1
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De acum puteți semnala mult mai ușor zonele în care deșeurile sunt aruncate la 

întâmplare. Mai multe ONG-uri au dezvoltat o aplicație care să vină în ajutorul 

celor care vor să anunțe astfel de nereguli. Este nevoie doar de o imagine și de 

locația GPS, a anunțat ministrul mediului, Tanczos Barna, la Digi24. 

Aplicația a fost creată în contextul în care multe persoane sunt surprinse cum 

aruncă gunoaie ilegal - pe stradă și chiar pe spațiile verzi. Notificarea acestor zone 

cu deșeuri, prin intermediul aplicației mobile, ajunge imediat la Garda de Mediu și 

la Primărie, acestea urmând să ia atitudine și să ecologizeze spațiul.  

„Dacă aveți un film sau o poză, puteți încărca într-un sistem informatic care se 

numește TrashOut - o aplicație care poate fi descărcată de pe internet și instalată pe 

telefon. Este un sistem informatic dezvoltat de mai multe ONG-uri, este sistemul 

pentru care am pregătit un protocol între Garda de Mediu și cei care l-au dezvoltat 

și administrează o platformă online prin care se urmărește ulterior fiecare pas de 

intervenție în cazul unei plângeri de genul acesta”, a detaliat Tanczos Barna. 

El spune că protocolul de colaborare va fi semnat probabil de săptămâna viitoare, 

dar aplicația este deja funcțională. 

„TrashOut este o aplicație prin care și eu, și orice cetățean, la fel ca în Inspectorul 

pădurii, poate să încarce o poză și o locație GPS cu sacul de gunoi aruncat pe 

marginea șanțului. Ajunge într-un centralizator, se face o verificare de către 

voluntari care lucrează pentru acest sistem, ajunge o notificare la Primărie și la 

Garda de Mediu. Dacă Primăria nu face ecologizare, Garda de Mediu vine și poate 

să aplice amenda”, a explicat Tanczos Barna cum funcționează aplicația. 

În felul acesta poate fi raportat și un vecin care aruncă gunoiul pe geam. „Îl 

fotografiez cu locație GPS și trimit fotografia la Trash Out. Aplicația deja 

funcționează, dacă o căutați și descărcați pe telefon, puteți să încărcați poze chiar 

acum”, a spus ministrul mediului, marți seara, la Digi24. 

„Această țară nu poate fi schimbată și imaginea noastră de groapă de gunoi a 

Europei nu poate fi schimbată, dacă nu se schimbă mentalitatea omului și nu 

încetează să mai arunce deșeuri de la balcon. Trebuie să se schimbe și mentalitatea 

primarilor, care nu fac ceea ce trebuie pentru a le oferi oamenilor alternative.  

https://www.trashout.ngo/
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/aplicatia-inspectorul-padurii-disponibila-si-pentru-iphone-571354
https://www.digi24.ro/stiri/sci-tech/natura-si-mediu/aplicatia-inspectorul-padurii-disponibila-si-pentru-iphone-571354
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Și dacă primarul nu se schimbă din acest punct de vedere, eu zic că nu merită un 

nou mandat”, a punctat Tanczos Barna. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Apel către profesori, directori și inspectori al elevilor și părinților din 

București: Revenirea fizică la școală să nu creeze stres și anxietate în rândul 

elevilor / Nu este prevăzută acordarea notelor pentru integralitatea caietelor 

de curs, a temelor sau a prezenței în cadrul orelor 

Revenirea fizică la școală să nu creeze stres și anxietate în rândul elevilor în urma 

ideii că aceștia urmează să fie evaluați mai drastic, în ideea de a contrabalansa anul 

petrecut în online, scriu Consiliul Elevilor București și Federația Națională a 

Asociațiilor de Părinți într-o scrisoare trimisă Inspectoratului Școlar al 

Municipiului București, inpectoratelor școlare și școlilor din Capitală. 

Adresa este destinată inspectorilor școlari generali de sector, directorilor și 

profesorilor din unitățile de învățământ preuniversitar din municipiul București. 

Mesajul începe cu un mesaj de solidaritate al elevilor și părinților cu cadrele 

didactice, după care un apel la “reziliență, comunicare, unitate” pentru săptămânile 

care urmează. “Aceste ultime săptămâni nu pot compensa pentru toate lunile 

petrecute în online”, spun reprezentanții elevilor și ai părinților, care mai scriu că 

“vrem ca acest interval de timp să nu creeze stres și anxietate în rândul elevilor în 

urma ideii că aceștia urmează să fie evaluați mai drastic, în ideea de a 

contrabalansa anul petrecut în online”. 

Elevii le spun profesorilor, sub formă de recapitulare, care sunt metodele de 

evaluare prevăzute în ROFUIP, și remarcă faptul că aceștia nu trebuie notați pentru 

“integralitatea caietelor de curs, a temelor sau a prezenței în cadrul orelor”. 

Redăm în continuare textul mesajului: 
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“Ținând cont de revenirea fizică în școli începând cu ziua de miercuri, 19.05.2021, 

a tuturor elevilor care studiază în municipiul București în urma scăderii sub 1 a 

ratei de infectare cu infecţia SARS-CoV-2, considerăm normală transmiterea unui 

mesaj comun, de solidaritate față de cadrele didactice care, la fel ca noi, trebuie să 

se adapteze revenirii la școala fizică. 

Ne dorim ca săptămânile care urmează să fie ghidate de către principii: reziliență, 

comunicare, unitate. Suntem conștienți că perioada care a trecut de la ultima oră 

față-n față cu elevii a fost una lungă. Știm că evaluarea elevilor trebuie să continue 

și să se încheie semestrul. Ne dorim ca dumneavoastră să beneficiați de acest timp, 

la final de an școlar pentru a construi, pe cât posibil, o relație cu elevii care au fost 

privați de mediul propice dezvoltării lor, de locul pe care îl au lângă 

dumneavoastră, fizic lângă dascăli. 

Vrem ca acest interval de timp să nu creeze stres și anxietate în rândul elevilor în 

urma ideii că aceștia urmează să fie evaluați mai drastic, în ideea de a 

contrabalansa anul petrecut în online. Aceste ultime săptămâni nu pot compensa 

pentru toate lunile petrecute în online, dar pot fi semnalul că trebuie să ne pregătim 

pentru ca din toamnă să revenim la școală și în vară, acolo unde este nevoie, la ore 

remediale. 

Dorim să construim în acesta ultimă etapă încredere între elevi și cadre didactice 

pentru ca ale noastre comunități școlare să dea dovadă de reziliență”. 

“Singura modalitate prin care putem face asta este să comunicăm, să vă spunem că 

suntem alături de dumneavoastră în a face finalul acestui an cât mai ușor, iar la 

începutul anului viitor să fim cât mai bine pregătiți. Acest deziderat îl putem atinge 

doar prin comunicare dintre elevi, părinți și profesori. Atât la nivel municipal, cât 

și în fiecare clasă. 

Cu toții am trecut în această perioadă prin stări de neliniște cauzate de 

incertitudinile create de situația de urgență. Având acest lucru în minte vom face 

tot ce stă în putere noastră ca empatia și solidaritatea să conducă orele de curs din 

această ultimă „lună altfel”. Așadar, cu respectul pe care îl avem față de rolul 

dumneavoastră în procesul educațional vă solicităm să dați dovadă de unitate și 

solidaritate față de elevii pe care îi reprezentăm. 
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S-a demonstrat că măsurile drastice de coerciție nu ajută la crearea parcursului pe 

care ni-l dorim, așadar, reamintim criteriile generale de acordare a notelor. 

Conform Regulamentului-cadru de organizare și funcționare a unităților de 

învățământ preuniversitar, articolul 115, instrumentele de notare a elevilor sunt: 

 a) chestionări orale; 

 b) teste, lucrări scrise; 

 c) experimente şi activităţi practice; d) referate; 

 e) proiecte; 

 f) interviuri; 

 g) portofolii; 

 h) probe practice; 

 i) alte instrumente stabilite de comisiile metodice şi aprobate de director 

sau elaborate de către ministerul educaţiei /inspectoratele şcolare, elaborate 

în conformitate cu legislația națională. 

Astfel, nu este prevăzută acordarea notelor pentru integralitatea caietelor de 

curs, a temelor sau a prezenței în cadrul orelor, ci strict luând în considerare 

nivelul cunoștințelor și al competențelor din cadrul orelor de curs ale elevilor. 

Luând aceste lucruri în calcul, sugerăm directorilor și profesorilor din unitățile de 

învățământ preuniversitar din municipiul București să supravegheze modalitățile 

de notare a elevilor, astfel încât săptămânile ce vor urma să fie axate asupra 

reconectării elevilor cu profesorii și colegii, în urma situațiilor dificile din ultima 

perioadă, pentru a se crea un mediu prielnic procesului educaţional”, încheie elevii 

și părinții adresa. 

Documentul poate fi descărcat de aici: 

(Sursa: G4Media.ro) 

 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 16 

 

 Premierul Florin Citu, discutii cu sectorul bancar despre digitalizare si 

cresterea capacitatii administrative a ANAF 

Premierul Florin Citu a purtat o serie de discutii marti, 18 mai, la Palatul Victoria, 

cu reprezentantii sectorului bancar cu privire la digitalizare, imbunatatirea 

programului IMM Invest si cresterea capacitatii administrative a ANAF. 

 

"Cele mai importante puncte de pe agenda discutiilor le-au reprezentat 

digitalizarea, intermedierea financiara, imbunatatirea programului IMM Invest, 

care include subprogramul AGRO IMM INVEST, si transpunerea Directivei 

Europene privind restructurarea si insolventa. A fost abordata, de asemenea, 

necesitatea cresterii capacitatii administrative a ANAF, precum si a imbunatatirii 

relatiei cu cetatenii", arata Guvernul. 

 

In cadrul intalnirii au fost discutate si aspecte legate de sustinerea campaniei de 

vaccinare, dar si detalii care vizeaza stadiul vaccinarii angajatilor din domeniul 

bancar. 

 

"Consultarile de la Palatul Victoria vor continua cu toti actorii din societate 

interesati sa se implice in progresul Romaniei, in parteneriat cu puterea executiva", 

arata o postare de marti pe pagina de Facebook a Guvernului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Curtea de Justiție a UE lasă la latitudinea autorităților române eventuala 

desființare a Secției Speciale 

Curtea de Justiție a Uniunii Europene (CJUE) a decis marți că este de competența 

autorităților naționale din România să decidă dacă înființarea Secției speciale 

pentru anchetarea magistraților (SIIJ) respectă cererile de independență, potrivit 

unui comunicat al Curții. 

Curtea s-a pronunțat într-o cauză inițiată la CJUE de Forumul Judecătorilor, 

Asociația Mișcarea pentru Apărarea Statutului Procurorilor și câteva instanțe din 

România. 

https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/palatul-victoria/
https://ziare.com/social/stiri-sociale/romania-a-atins-pragul-de-4-milioane-de-vaccinati-1679652
https://ziare.com/social/stiri-sociale/romania-a-atins-pragul-de-4-milioane-de-vaccinati-1679652
https://ziare.com/facebook/
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În septembrie 2020, avocatul general al Curții de Justiție a UE (CJUE), Michal 

Bobek, arăta că înființarea Secției Speciale pentru investigarea magistraților 

încalcă legislația UE, potrivit unui comunicat al instituției. Opinia avocatului 

general a fost un pas preliminar în proces, decizia definitivă fiind luată marți, 18 

mai 2021, de Curtea de Justiție a UE. 

Fragmentul din decizie legat de SIIJ: 

”Într-o a treia etapă și tot în lumina acelorași considerații generale, Curtea 

examinează compatibilitatea cu dreptul Uniunii a unei reglementări naționale care 

prevede înființarea unei secții specializate în cadrul Ministerului Public care are 

competența exclusivă de anchetare a infracțiunilor săvârșite de judecători și de 

procurori. Curtea precizează că, pentru a fi compatibilă cu dreptul Uniunii, o astfel 

de reglementare trebuie, pe de o parte, să fie justificată de imperative obiective și 

verificabile legate de buna administrare a justiției și, pe de altă parte, să garanteze 

că această secție nu poate fi utilizată ca instrument de control politic al activității 

judecătorilor și a procurorilor menționați și își exercită competența cu respectarea 

cerințelor prevăzute de Carta drepturilor fundamentale a Uniunii Europene 

(denumită în continuare „carta”). În lipsa îndeplinirii acestor cerințe, reglementarea 

menționată ar putea fi percepută ca urmărind instituirea unui instrument de 

presiune și de intimidare a judecătorilor, ceea ce ar aduce atingere încrederii 

justițiabililor în justiție. Curtea adaugă că reglementarea națională în discuție nu 

poate avea ca efect nerespectarea obligațiilor specifice care îi revin României în 

temeiul Deciziei 2006/928 în domeniul luptei împotriva corupției. 

Revine instanțelor naționale sarcina de a verifica dacă reforma care a condus în 

România la înființarea unei secții specializate în cadrul Ministerului Public, 

însărcinate cu anchetarea judecătorilor și a procurorilor, precum și normele privind 

numirea procurorilor încadrați în această secție nu sunt de natură să facă secția 

menționată permeabilă la influențe exterioare. În ceea ce privește carta, revine 

instanțelor naționale sarcina de a verifica dacă reglementarea națională în discuție 

nu împiedică examinarea într-un termen rezonabil a cauzelor referitoare la 

judecătorii și la procurorii vizați”. 

 

 

https://www.g4media.ro/document-avocatul-general-al-cjue-arata-ca-infiintare-sectiei-speciale-pentru-investigarea-magistratilor-incalca-legislatia-ue.html
https://www.g4media.ro/document-avocatul-general-al-cjue-arata-ca-infiintare-sectiei-speciale-pentru-investigarea-magistratilor-incalca-legislatia-ue.html
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Context 

Secția Specială a fost înființată în 2018 prin votul majorității PSD-ALDE-UDMR. 

O parte din magistrați au cerut desființarea ei, considerată un instrument de 

presiune asupra judecătorilor și procurorilor incomozi. 

G4Media.ro a scris anul trecut că de la operaționalizarea SIIJ, în octombrie 2018, 

și până pe 31 decembrie 2019, procurorii Secției Speicale au trimis în judecată 

doar 4 cazuri, cu cinci inculpați, dintre care patru procurori și un judecător. 

La Secția Specială lucrează 7 procurori, dintre care unul cu post de conducere. 

Salariul acestora este de peste 15.000 de lei lunar. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 PSD a sesizat la CCR numirea directorilor generali interimari ai TVR şi 

Radioului public: A fost acordat un termen foarte scurt, contrar tuturor 

cutumelor parlamentare, de o oră, pentru a oferi posibilitatea altor candidaţi 

să-şi depună candidatura 

PSD a sesizat Curtea Constituţională în legătură cu Hotărârile Parlamentului 

privind numirea directorilor generali interimari ai SRTv şi SRR, relatează 

Agerpres. 

În sesizările depuse, PSD menţionează că Hotărârile Parlamentului prin care a fost 

numită Ramona Săseanu director general interimar, la Societatea Română de 

Televiziune şi, respectiv, Liviu Popescu director general interimar la Societatea 

Română de Radiodifuziune au fost emise cu încălcarea art. 1 alin. (2) şi (5) din 

Constituţie. 

Social-democraţii consideră că nu au fost întrunite condiţiile prevăzute de lege în 

privinţa numirii celor doi, încălcându-se şi alin. (3) şi (5) ale art. 1 din Legea 

fundamentală, care prevăd că România este stat de drept, respectarea Constituţiei, a 

supremaţiei sale şi a legilor este obligatorie. 

 

https://www.g4media.ro/sectia-speciala-la-2-ani-de-activitate-niciun-magistrat-prins-pentru-mita-pentru-ce-sunt-platiti-procurorii-siij-cu-peste-15-000-de-lei-pe-luna.html
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Ramona Săseanu şi Liviu Popescu au fost numiţi pe 11 mai, de Parlament, directori 

generali interimari ai SRTv, respectiv SRR, după ce plenul a respins rapoartele de 

activitate şi conturile de execuţie bugetară pe anii 2017, 2018, 2019, ceea ce a dus 

de demiterea Consiliilor de Administraţie ale celor două societăţi. 

„În mod abuziv, deşi ora era înaintată, preşedinţii celor două Camere ale 

Parlamentului au hotărât convocarea Birourilor permanente reunite în vederea 

sesizării celor două comisii de specialitate ale Camerei Deputaţilor şi Senatului 

pentru a dezbate propunerea de numire a unui director general interimar al 

Societăţii Române de Televiziune. La insistenţele Grupului parlamentar PSD a fost 

acordat un termen foarte scurt, contrar tuturor cutumelor parlamentare, de o oră 

pentru a oferi posibilitatea altor candidaţi să-şi depună candidatura. Împotriva 

dispoziţiilor regulamentare şi legale, comisiile în aceeaşi zi au înaintat avizul 

comun prin care au analizat trei candidaturi depuse şi au propus plenului reunit, 

numirea în funcţia de director general interimar a doamnei Ramona Săseanu”, se 

arată în contestaţia PSD depusă împotriva numirii Ramonei Săseanu interimar în 

fruntea SRTv. 

O motivaţie similară a fost exprimată de PSD în contestaţia depusă împotriva 

numirii lui Liviu Popescu în funcţia de director general interimar al SRR. 

Potrivit documentelor trimise de social-democraţii la CCR, la SRTv şi SRR au fost 

numiţi directori generali interimar „prin interpretarea greşită a legii şi încălcarea 

acesteia”. 

„Singura prevedere legală aplicabilă situaţiei din data de 11 mai 2021 ar fi fost 

încadrarea în art. 46 alin (7), întrucât au fost respinse de către plenul reunit al 

Parlamentului rapoartele de activitate şi de execuţie bugetară, fiind necesară, 

ulterior, declanşarea procedurii de numire a unui nou Consiliu de Administraţie a 

Societăţii Române de Televiziune, fără a avea posibilitatea conferită de textul legal 

de a numi un director general interimar de către plenul reunit al Camerei 

Deputaţilor şi Senatului. Nimic nu a împiedicat majoritatea ca, în cadrul unui Birou 

permanent reunit, să declanşeze această procedură, cu atât mai mult cu cât 

cvorumul de şedinţă a fost îndeplinit.  
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În schimb, a fost numit un director general interimar prin interpretarea greşită a 

legii şi încălcarea acesteia”, se mai arată în contestaţia privind numirea de la SRTv, 

un argument similar fiind şi în contestaţia privind numirea de la SRR. 

În 11 mai, Parlamentul a decis numirea Ramonei Săseanu, propusă de PNL, în 

funcţia de director general interimar al Societăţii Române de Televiziune, cu 240 

voturi pentru şi 135 împotrivă. De asemenea, Liviu Popescu, propus de USR 

PLUS, a fost numit de Parlament director general interimar al Societăţii Române 

de Radiodifuziune cu 237 voturi pentru şi 134 împotrivă. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Economia a crescut în primul trimestru cu 2,8%, mult peste așteptările 

economiștilor 

Institutul Național de Statistică a transmis marți primele date (semnal) cu privire la 

evoluția economiei pe primele 3 luni din an. Potrivit estimărilor, PIB-ul României 

a crescut în primul trimestru din 2021 cu 2,8% față de trimestrul anterior, dar a 

scăzut față de primul trimestru din 2020 cu 0,2%. Economiștii cu care HotNews a 

discutat se așteptau la o creștere de cel mult 1% față de trimestrul anterior și la o 

contracție mai mare față de primul trimestru din 2020. 

Estimările “semnal” precum şi cele provizorii ale Produsului intern brut trimestrial 

sunt afectate de dificultăţile create de criza pandemică şi de instituirea stării de 

urgenţă şi a stării de alertă. Aceste dificultăţi au fost legate de colectarea datelor de 

bază care reprezintă intrări pentru conturile naţionale şi s-au concretizat printr-o 

creştere a ratei de non-răspuns. Pentru completarea informaţiilor au fost utilizate 

surse alternative pentru a diminua, cât mai mult posibil, efectele acestor cauze 

asupra calităţii indicatorilor produşi. Conform practicii curente, datele publicate 

astăzi vor face obiectul unor revizuiri, conform calendarului comunicatelor de 

presă şi a politicii de revizuire a conturilor naţionale publicate pe site-ul INS, pe 

măsură ce noi surse de date devin disponibile. În condiţiile actuale, revizuirile ar 

putea fi mai mari decât de obicei. 
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Declarațiile de ieri făcute de economiștii sondați de HotNews.ro: 

Ciprian Dascălu, economistul șef al BCR mizează pe o creștere de 0,7% T1 2021 / 

T4 2020 și pe o contracție T1 2021 / T1 2020 de -1.8%. ”Datele economice cu 

frecventa lunara, cu exceptia comertului cu amanuntul, indica o continuare a 

expansiunii economice in primul trimestru al anului fata de trimestrul anterior. In 

aceeasi perioada, indicatorii de incredere in economie s-au imbunatatit 

semnificativ, in special pe componentele de asteptari”, spune Dăscălu. 

Ionuț Dumitru, economistul șef al Raiffeisen Bank, consideră că PIB real ar putea 

consemna un nou avans în T1 2021 faţă de T4 2020 cuprins între 0,5-0,9%. 

”Estimăm că nivelul PIB real din trimestrul I al acestui an a fost cu aproximativ 

1,5% mai mic decât cel înregistrat în trimestrul I din 2020 (se manifesta un efect de 

baza inca nefavorabil)”, spune Dumitru. 

”Evoluţiile indicatorilor economici publicaţi la frecvenţă lunară relevă o 

performanţă relativ buna în primul trimestru al anului, pentru aproape toate 

sectoarele inregistrandu-se o crestere fata de trimestrul anterior. Date fiind datele 

foarte bune (in special in cazul vanzarilor cu amanuntul si industrie) publicate 

recent pentru luna Martie 2021, credem ca sunt sanse mari sa avem o crestere 

economica chiar mai buna decat asteptarile noastre in T1 2021 fata de T4 2020”, 

mai precizează economistul șef al Raiffeisen Bank. 

În plus, consideră el, consumul populaţiei ar trebui să se menţină pe o traiectorie de 

creştere în trimestrele următoare, iar avansul său să se accelereze pe măsură ce 

procesul de vaccinare avansează şi restricţiile de distanţare socială vor fi treptat 

relaxate. 

”Relaxarea treptată a restricţiilor de distanţare socială pe fondul avansului 

imunizării prin vaccinare ar trebui să conducă la redeschiderea activităţilor bazate 

pe contact social intens. Astfel, este de aşteptat ca în a doua parte a anului 

companiile care furnizează servicii bazate pe relaţionare şi contact social (turism, 

hoteluri, restaurante, transport de persoane, activităţi culturale şi de socializare) să 

înregistreze o îmbunătăţire accelerată a activităţii. Ne aşteptăm ca economia să 

crească cu 5,2% în acest an (sunt sanse mari sa avem o crestere mai mare decat ne 

asteptam in acest moment), cu 4,5% în 2022 şi respectiv cu 4,5% în 2023”, 

conchide Ionuț Dumitru. 
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Valentin Tătaru, economist șef al ING Bank: ”Estimăm că economia a crescut cu 

1,0% in T1 2021 fata de T4 2020, ceea ce s-ar traduce într-o contracție de 1,6% T1 

2021 / T1 2020”. ”Ca de obicei în ultimul timp, credem că riscurile la adresa 

prognozei sunt mai degrabă pozitive, în sensul unei creșteri economice mai 

puternice decât estimările. În mod firesc, ritmul recuperării a mai încetinit in T1 

2021 dar principalele sectoare economice și-au continuat totuși expansiunea - 

menționăm aici construcțiile +1,6% și producția industrială +1,3% (date ajustate 

sezonier). Semnalele venite din zona comerțului exterior sugerează de asemenea o 

dinamizare a economiei în T1 2021, deficitul balanței comerciale mărindu-se cu 

peste 19% față de T1 2020. Deși în scădere față de T1 2020, deficitul bugetar a 

rămas la un nivel stimulativ pentru creșterea economică, relevante în acest sens 

fiind cheltuielile cu investițiile care au crescut cu aproximativ 2,2mld lei în T1 

2021 (+37%) față de T1 2020”, spune Tătaru pentru HotNews.ro. 

Laurian Lungu, fondator al think tank-ului de economie aplicată Consilium Policy 

Advisers Group (CPAG): ”Anticipez o crestere de +1.1% in 21T1 vs 20T4 si o 

contractie de -1.4% in 21T1 vs 20T1. Economia si-a revenit destul de rapid in 

ultimele luni, partial si ca o consecinta a unei abordari realiste a autoritatilor vis-a-

vis de evolutia pandemiei. O rata a economisirii, relativ ridicata fata de anii 

anteriori, este de asteptat sa sustina revenirea consumului. Industria poate intra pe 

o panta ascendenta, intr-un ritm mai consolidat in lunile ce vin, in timp ce sectorul 

constructiilor este de asteptat sa continue sa performeze, pe ansamblu, bine. 

Contributia exporturilor nete la PIB va ramane probabil negativa, cu atat mai mult 

cu cat economia este de asteptat sa creasca peste potential pe termen mediu”. 

Reamintim că în urmă cu mai puțin de o săptămână, Comisia European a lansat 

previziunile de primăvară, potrivit cărora PIB-ul României va crește cu 5,1% în 

2021, respectiv cu 4,9% în 2022. Potrivit Comisiei Europene, consumul privat este 

de așteptat să-și revină pe măsură ce vaccinarea progresează și măsurile de 

distanțare sunt ridicate treptat. De asemenea, mai arată documentul publicat de CE, 

exporturile sunt de așteptat să-și revină în 2021, susținute de redresarea treptată a 

comerțului global, în timp ce cheltuielile mai mari ar trebui să stimuleze creșterea 

importurilor. Riscurile la adresa prognozei de creștere sunt echilibrate.  
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Pe deoparte, efectul încrederii și un progres mai bun decât era de așteptat în 

privința proiectelor finanțare prin Programul de Redresare și Reziliență ar putea 

oferi un impuls suplimentar cererii interne. Totuși, întârzierea în implementarea 

PNRR ar putea avea ca efect o recuperare mai redusă, avertizează Raportul 

Comisiei. 

Ce este estimarea semnal comunicată de INS 

INS prezintă evoluția PIB în 5 cicluri: informatii semnal, furnizate la 45 de zile; 

provizoriu I la 60 de zile; provizoriu II la 90 de zile; date semidefinitive la 15 luni; 

date definitive la 26 de luni. 

Estimările “semnal” ale Produsului intern brut trimestrial sunt produse pentru a 

oferi cea mai rapidă imagine asupra evoluției economiei şi au următoarele 

caracteristici: 

 sunt în concordanță cu standardele metodologice ale Sistemului conturilor 

naționale (SEC) 2010; 

 sunt produse şi publicate la cel mult 45 de zile după încheierea trimestrului 

de referință; 

 au la bază un set incomplet de informații comparativ cu estimările provizorii 

ale conturilor naționale trimestriale, inclusiv a Produsului intern brut, motiv 

pentru care fac obiectul revizurilor trimestriale. 

Diferențele dintre estimările “semnal” şi estimările provizorii ale Produsului intern 

brut sunt determinate de următoarele aspecte: 

 Operativitate: estimările “semnal” sunt disponibile mai devreme decât cele 

provizorii (40‐45 de zile față de 70‐75 de zile). 

 Acuratețe: se face un compromis între operativitate şi acuratețe. Estimările 

“semnal” sunt, în general, mai puțin precise decât cele provizorii, dar se 

urmăreşte ca pierderea în precizie să fie redusă la un nivel cât mai scăzut. 

 Sferă de cuprindere: numărul variabilelor acoperite de estimările “semnal” 

este limitat. 
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 Informații disponibile: estimările “semnal” au la bază un set limitat de date. 

Adesea, unele informații furnizate de anchetele statistice sau sursele 

administrative nu sunt disponibile. 

 Metodă de estimare: în funcție de sursele de date disponibile se poate utiliza 

metoda directă (prin utilizarea datelor existente şi a estimărilor pentru cele 

nedisponibile) sau metoda indirectă (prin utilizarea tehnicilor de regresie). 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Guvernul va aproba, miercuri, un proiect de hotărâre care stabileşte data 

alegerilor locale parţiale pentru primari şi un consiliu local pe 27 iunie 

Guvernul are pe ordinea de zi a şedinţei de miercuri, de la ora 13.00, un proiect de 

hotărâre privind stabilirea datei alegerilor locale parţiale pentru primari şi un 

consiliu local în unele circumscripţii electorale pe data de 27 iunie, notează 

news.ro. Potrivit proiectului, decizia intră în vigoare din 23 mai. Executivul mai 

are spre aprobate un proiect de OUG pentru modificarea ordonanţei de urgenţă a 

Guvernului 19/2020 privind organizarea şi desfăşurarea recensământului populaţiei 

şi locuinţelor din România în anul 2021. 

 

„Se stabileşte ziua de duminică, 27 iunie 2021, ca dată pentru organizarea şi 

desfăşurarea alegerilor locale parţiale pentru primari şi un consiliu local în 

circumscripţiile electorale prevăzute în anexa care face parte integrantă din 

prezenta hotărâre. Prezenta hotărâre intră în vigoare la data de 23 mai 2021”, 

conform proiectului de hotărâre. 

 

De asemenea proiectul de OUG prevede că „pentru verificarea calităţii 

informaţiilor înregistrate la recensământ se organizează o cercetare statistică 

postrecensământ în perioada iulie -august 2022; aceasta se efectuează cu recenzori 

selectaţi în acest scop, conform instrucţiunilor elaborate de către UCIR”. 
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„În perioada februarie – iulie 2022 se desfăşoară, etapizat, recenzarea populaţiei şi 

locuinţelor. În funcţie de evoluţia unor evenimente la nivel naţional: pandemii, 

dezastre naturale, stări de alertă, stări de urgenţă, alegeri locale, alegeri 

parlamentare, referendumuri, modificarea perioadei de desfăşurare a 

recensământului general agricol, care pot afecta desfăşurarea recensământului, 

perioada de colectare a datelor poate fi modificată prin hotărâre a CCRPL2021”, 

mai arată proiectul de ordonanţă de urgenţă. 

 

Potrivit sursei citate, etapele vor fi următoarele: 

 

„- În perioada februarie – martie 2022 se realizează colectarea indirectă a 

variabilelor din programul de observare al recensământului identificate în surse 

administrative. ………………. 

 

- În perioada martie-mai 2022 se realizează colectarea on-line a înregistrărilor 

individuale şi a celor referitoare la gospodării, locuinţe şi clădiri - autorecenzarea 

on-line 

- În perioada mai – iulie 2022 se realizează în teren colectarea prin interviu faţăîn-

faţă asistată de calculator a înregistrărilor individuale, pentru acele persoane pentru 

care nu s-a realizat autorecenzarea on-line. (9) În perioada mai - iulie 2022 se 

realizează în teren colectarea prin interviu asistată de calculator a clădirilor şi 

locuinţelor, pentru care nu s-a realizat autorecenzarea on-line. 

 

- În perioada august - septembrie 2022 se realizează asigurarea completitudinii 

datelor individuale privind persoanele, gospodăriile, locuinţele şi clădirile. Aceasta 

se realizează prin imputare prin metode statistice, din surse statistice şi 

administrative, pentru acele unităţi statistice pentru care nu există un formular 

completat cu date, în conformitate cu metodologia prevăzută”. 

 

Executivul mai are în primă lectură două proiecte de hotărâre unul privind regimul 

deşeurilor şi celălalt depozitarea deşeurilor. Tot în primă lectură este şi proiectul de 

hotărâre care modifică şi completează legea 249/2015 privind modalitatea de 

gestionare a ambalajelor şi a deşeurilor de ambalaje. 
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Alt proiect de hotărâre aflat pe ordinea de zi este cel pentru aprobarea Strategiei 

Naţionale pentru Ocuparea Forţei de Muncă 2021-2027 şi a Planului de acţiuni pe 

perioada 2021 - 2027 pentru implementarea Strategiei Naţionale pentru Ocuparea 

Forţei de Muncă 2021-2027. 

 

Un proiect de hotărâre se referă la aprobarea Programului naţional integrat pentru 

protecţia victimelor violenţei domestice şi a metodologiei-cadru privind 

organizarea şi funcţionarea reţelei naţionale inovative integrate de locuinţe 

protejate destinate victimelor violenţei domestice. 

 

Exproprieri în vederea unor drumuri naţionale 

 

Un alt proiect de hotărâre este privind aprobarea amplasamentului şi declanşarea 

procedurilor de expropriere a tuturor imobilelor proprietate privată care constituie 

coridorul de expropriere situat pe amplasamentul lucrării de utilitate publică de 

interes naţional „Perdele forestiere de protecţie a Drumului Naţional DN 3, judeţul 

Călăraşi, poziţiile kilometrice: 48+080 – 49+100; 49+800 – 50+000; 51+100 – 

51+500; 51+560 – 52+000; 57+700 – 58+000; 58+030 – 58+330; 62+600 – 

62+800; 64+000 – 64+400; 70+200 – 70+400; 80+000 – 80+200; 84+900 – 

85+300; 99+600 – 99+800; 103+400 – 104+000; 106+300 – 106+900”, de pe raza 

localităţilor Lehliu Gară, Ileana, Lehliu Sat, Lupşanu, Vlad Ţepeş, Independenţa şi 

Grădiştea, judeţul Călăraşi. 

 

De asemenea, Guvernul va discuta şi proiectul de hotărâre privind suplimentarea 

pe anul 2021 a sumei prevăzute ca justă despăgubire aprobate prin Hotărârea 

Guvernului nr. 675/2020 privind declanșarea procedurilor de expropriere a tuturor 

imobilelor proprietate privată care constituie coridorul de expropriere al lucrării de 

utilitate publică de interes național  Autostrada de centură București, sector 

Centura Sud km 52+770-km 100+900 , pe raza localităților Vidra, Jilava, 1 

Decembrie, Dărăști-Ilfov, Măgurele, Bragadiru, Domnești, Ciorogârla și Cornetu 

din județul Ilfov și Grădinari și Joița din județul Giurgiu, precum și modificarea și 

completarea anexei nr. 2 la Hotărârea Guvernului nr. 675/2020. 
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Înscris pe ordinea de zi a reuniunii de miercuri de la Palatul Victoria este şi 

memorandumul cu tema: Aprobarea Planului naţional privind măsurile necesare 

pentru implementarea Recomandării Consiliului privind accesul la protecţie socială 

pentru lucrători şi pentru persoanele care desfăşoară o activitate independentă. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Tanczos Barna: Există această intenţie pentru un transport mai puţin 

poluant, o propunere a Ministerului Transporturilor de descurajare a 

înmatriculării maşinilor mai vechi de 15 ani 

Ministrul Mediului, Tanczos Barna, anunţă că Ministerul Transporturilor lucrează 

la o „propunere de descurajare” a înmatriculării autovehiculelor mai vechi de 15 

ani, care sunt mai poluante, acesta afirmând că nu va fi vorba despre o taxă şi că 

ministrul Transporturilor va fi cel care va pune la punct acest proiect. 

 

„În momentul de faţă există această intenţie venită din partea Ministerului 

Transporturilor, în ideea de a transforma circulaţia pe drumurile publice şi pe noile 

tronsoane de autostrăzi într-un transport mai puţin poluant. Se discută despre 

maşinile mai vechi de 15 ani, este o primă analiză, o primă discuţie tot la 

Ministerul Transporturilor, aşteptăm să vină dl Drulă cu aceste reforme. Este o 

propunere de descurajare a înmatriculării maşinilor mai vechi de 15 ani, este 

stadiul la care am văzut eu reforma, nu am mai multe detalii”, a afirmat ministrul 

Mediului, marţi seară, la Digi 24, potrivit News.ro. 

El a menţionat că acest lucru se va face „nu prin taxă nouă”, în contextul în care 

Guvernul a anunţat că nu intenţionează introducerea de noi taxe. 

 

„Ştiu că în reforma pe transporturi s-a propus inclusiv acest lucru către Comisie, s-

a discutat şi în şedinţele pe care le-au avut cu Comisia (Europeană - n.r.) pe 

reforma pe transporturi”, a afirmat ministrul Tanczos Barna. 
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El a explicat că va exista pentru prima dată în România „o relaţie directă între o 

taxă plătită şi poluarea cauzată de acel mijloc de transport”, subliniind că nu va fi 

vorba despre taxă de poluare, dar o măsură care va avea „un impact şi asupra 

reducerii poluării”. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Zece lucruri pe care le cere HoReCa de la Guvern: de la copierea facilității 

din construcții, la reducerea cu cel puțin 50% a tuturor taxelor și impozitelor 

locale 

Industria ospitalității spune că măsurile de relaxare prezentate de autorități lasă loc 

doar de presupuneri și speranțe. Aceasta cere deconectarea HoReCa de la rata 

incidenței de orice fel de la 1 iunie 2021. Printre altele, mai dorește 

copierea facilității din construcții, adică fără impozit pe venit – contribuții la 

sănătate - Pilonul II (concomitent cu creșterea salariului minim), reducerea taxelor 

și impozitelor locale, precum și reducerea TVA pentru livrarea preparatelor 

alimentare, de la 9% la 5%. 

Zece lucruri pe care le cere HoReCa de la Guvern 

1. Guvernul să lanseze un plan de redresare, cu termene clare care să includă cele 

mai importante propuneri ale industriei HoReCa 

2. Deconectarea domeniului HoReCa de la rata incidenței de orice fel 

 

3. Reactivarea măsurii de sprijin financiar prin decontarea a 41,5% din salariul brut 

de încadrare a unui angajat care este reactivat în câmpul muncii cât și posibilitatea 

utilizării facilităților pentru angajați concomitent 

 

4. Introducerea unei facilități fiscale pe salarizare și creșterea salariului minim, 

similare celei din sectorul de construcții, pentru HORECA 

 

5. Reducerea cu cel puțin 50% a tuturor taxelor și impozitelor locale pentru anul 

2021 și 2022 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-finante_banci-24700985-exceptiile-fiscale-din-romania-taxarea-muncii-firme-interviu-video-dan-manolescu.htm
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6. Reducerea TVA pentru livrarea preparatelor alimentare, de la 9% la 5% (De 

precizat că acum este 5% la restaurant n.r.) 

 

7. Rambursarea rapidă a creanțelor reprezentând TVA 

 

8. Deblocarea Măsurii 2 și remedierea situației aferente Măsurii 3 

 

9. Amânarea ratelor la credite 

 

10. Regândirea procesului de eșalonare a datoriilor provenite din taxe și impozite. 

 

„De-a lungul acestor luni, industriei ospitalității i-au fost mereu promise ajutoare 

financiare eficiente– așa cum s-a întâmplat în multe din țările europene – și măsuri 

cu o direcție clară în așa fel încât să putem să estimăm pașii pe care urmează să îi 

facem. Nici una din aceste așteptări nu a fost îndeplinită. Ajutoarele financiare au 

fost inconstante și târzii, planul concret de relaxare nu există. Predictibilitatea a 

lipsit cu desăvârșire, lipsindu-ne de cea mai importantă piesă de care ai nevoie în 

afaceri: minima stabilitate”, se arată într-un comunicat al Federației Patronatelor 

din Industria Ospitalității (FIO). 

 

Membrii Federaţiei Patronale a Industriei Ospitalităţii semnalează faptul că “au 

ajuns, astfel, să fie hărțuiți de bănci, controale, să nu mai aibă capacitatea de a-și 

plăti furnizorii”. 

 

“Vrem un plan de redresare, cu termene clare, care să includă cu adevărat cele mai 

importante propuneri ale industriei HoReCa”. 

 

Federaţia Patronală a Industriei Ospitalităţii solicită Guvernului României să ia 

exemplul altor țări din Europa, unde a existat un plan calendaristic respectat pentru 

ajutoarele financiare și un altul pentru restricții și relaxări. 

 

• „Condițiile puse, atât public cât și la întâlnirile noastre directe, un prag de 5 

milioane de vaccinați pentru un plan de relaxare ambiguu, duc mai degrabă spre 

situația în care, dacă pragul nu este atins la 1 iunie, cei vaccinați sunt pedepsiți 

laolaltă cu cei nevaccinați”, afirmă Federaţia Patronală a Industriei Ospitalităţii. 
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• Măsurile de relaxare pentru sectorul cultural înseamnă, de fapt, condiții mai 

restrictive de desfășurare a evenimentelor atât pentru public cât și pentru operatorii 

culturali, în ciuda recomandărilor și normelor sanitare agreate de INSP și de 

Ministerul Sănătății. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Liberalizarea pieței energiei, runda a doua: Dispar unele obligații ale 

furnizorilor de la 1 iulie și sunt așteptate scumpiri 

Persoanele care nu au încheiat contracte de furnizare a energiei electrice pe piața 

liberă riscă să plătească, de la 1 iulie, facturi mult mai mari decât acum. Oricum, 

aceștia plătesc energie electrică mai scumpă de la 1 ianuarie, când a început efectiv 

liberalizarea, însă de la 1 iulie prețurile vor fi și mai mari. La sfârșitul lunii martie, 

doar 40% dintre consumatorii de energie se aflau pe piața liberă. Restul se aflau în 

regim de serviciu universal. Un ordin al Autorității Naționale de Reglementare în 

Domeniul Energiei (ANRE) prevede că furnizorii de ultimă instanță pot acorda 

discounturi până la 30 iunie 2021. 

Însă, de la 1 iulie, vor apărea modificări cu mare impact aspra prețurilor la 

consumator: cresc tarifele la furnizorii de ultimă instanță și dispar unele obligații 

ale acestora. Practic, de la 1 iulie, acești furnizori, la care se află cei mai mulți 

consumatori casnici, vor putea trimite facturi mult mai mari decât până acum. În 

primul rând, vor crește tarifele practicate de furnizorii de ultimă instanță, adică 

Enel, Electrica, CEZ, E.ON, cu până la 7%. În plus, dispar și acele obligații ale 

furnizorilor, care pot determina consumatorii casnici să aleagă oferte cu valoarea 

cea mai mică, pe piața liberă. 

 

Ce prevede Ordinul: 

 

- Până la data de 30 iunie 2021, clienții casnici vor primi din partea furnizorului 

actual cea mai bună ofertă, fără abonament, și vor putea beneficia de o reducere 

comercială care să acopere diferența dintre prețul din oferta de serviciu universal 

aplicabilă în primul semestru al anului 2021 și prețul din oferta concurențială cu 

valoarea cea mai mică. 
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- Sunt prevăzute obligații suplimentare pentru furnizorii de ultimă instanță de 

informare a clienților casnici, respectiv de a transmite, o dată cu fiecare factură 

emisă până la data 30 iunie 2021, o informare privind procesul de liberalizare 

precum și un Formular de selecție ofertă. 

- Formularul de selecție ofertă conține oferta concurențială cu valoarea cea mai 

mică, o ofertă concurențială alternativă și oferta de serviciu universal, oferte 

aplicabile în semestrul I 2021, precum și valoarea reducerii comerciale acordate și 

perioada de aplicare. Prin completarea acestui formular clientul poate alege direct 

oferta concurențială optimă, iar transmiterea formularului prin selecția unei oferte 

constituie acordul de contractare și, implicit, obligație contractuală pentru ambele 

părți. Contractul intră în vigoare în 5 zile de la data primirii de către furnizor a 

formularului de ofertă completat și semnat de către client. 

 

- Ulterior, furnizorul are obligația ca, după cel puțin 5 zile de la data primirii 

formularului de selecție completat, să transmită clientului final, o dată cu prima 

factură, o copie a contractului de furnizare semnat 

Sunt așteptate scumpiri la energie foarte mari 

Fără acest ordin al ANRE, consumatorii casnici care nu alegeau o ofertă pe piața 

liberă ar fi plătit de la 1 ianuarie facturi cu până la 26% mai mari, în regim de 

serviciu universal. Ordinul a mai tăiat din aceste creșteri uriașe și a lăsat timp 

clienților să încheie contracte pe piața liberă mai avantajoase decât cele de serviciu 

universal. Ordinul a fost necesar și în condițiile în care consumatorii casnici nu 

erau suficient de bine informați asupra procesului de liberalizare, creându-se haos 

pe piața energiei și panică în rândul consumatorilor. Forțat de împrejurări, ANRE a 

emis acest ordin. 

Însă chiar și în condițiile în care a fost acordată această perioadă de șase luni 

pentru informare și pentru încheierea de contracte pe piața liberă, la prețuri mai 

avantajoase, foarte mulți consumatori încă au rămas în serviciu universal. 

De la 1 iulie, se vor adăuga și aceste creșteri de tarife de până în 7% ale 

furnizorilor de ultimă instanță, la cele de până în 26% de la începutul anului. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 32 

 

Potrivit unui document al Consiliului Concurenței din luna martie, diferența între 

prețul pentru serviciu universal și cea mai ieftină ofertă concurențială poate fi 

semnificativă în cazul unor furnizori de ultimă instanță, precum Enel Energie, Enel 

Energie Muntenia și CEZ Vânzare. La alți furnizori de ultimă instanță, E.ON 

Energie și Electrica Furnizare, diferența este foarte mică. Prețul pentru serviciu 

universal este mai mare decât cea mai ieftină ofertă concurențială cu 2-4% în cazul 

Electrica Furnizare și E.ON Energie România, respectiv cu 9-16% în cazul Enel 

Energie, Enel Energie Muntenia și CEZ Vânzare. 

 

Prețurile sunt încă avantajoase pentru cei care încheie acum contracte pe piața 

liberă. Nu același lucru se poate spune de la 1 iulie. Aflarea unui consumator pe 

piața serviciului universal ar trebui să fie o excepție, nu o regulă. Adică, un 

consumator primește energie de la un furnizor de ultimă instanță doar în situații 

excepționale, de exemplu atunci când furnizorul său intră brusc în faliment și nu a 

apucat să se mute la altă companie. De aceea și prețul pentru serviciul universal 

poate fi mai mare, însă acesta nu ar trebui acceptat pe o perioadă prea mare. Adică 

mai mare de o lună, de exemplu. 

 

Potrivit Asociației Energia Inteligentă, prețul energiei electrice la consumatorul 

final, ar putea crește după 1 iulie cu circa 10%. 

 

Pentru cei care încă nu sunt hotărâți sau nu știu să încheie contracte pe piața liberă, 

Autoritatea Națională de Reglementare în Domeniul Energiei (ANRE) a 

publicat tutoriale video prin care îi învață pe consumatorii de energie electrică și 

gaze naturale cum să aleagă cele mai bune oferte de furnizare a energiei electrice și 

gazelor naturale. ANRE a mai publicat două tutoriale prin care a explicat cum pot 

fi folosite, pas cu pas, comparatoarele de prețuri. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24664803-video-cum-pot-alese-cele-mai-bune-oferte-furnizare-energiei-electrice-gazelor-naturale-noi-tutoriale-anre.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24643567-video-tutorial-anre-cum-folosim-comparatoarele-preturi-ale-energiei-electrice-gazelor-naturale.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-energie-24643567-video-tutorial-anre-cum-folosim-comparatoarele-preturi-ale-energiei-electrice-gazelor-naturale.htm
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 Proiect ambițios și abatorizare la nivelul fermei prin PNDR 

Agenția pentru Finanțarea Investițiilor Rurale (AFIR) a finanțat prin submăsura 4.1  

Investiții în exploatații agricole din Programul Național de Dezvoltare Rurală 2014 

– 2020 (PNDR 2020) proiectele a 1.967 de fermieri, valoarea contractelor încheiate 

fiind de 1 miliard de euro. Plățile efectuate până în prezent beneficiarilor 

submăsurii 4.1 se ridică la 650 milioane euro. 

Prin submăsura 4.1, fermierii au putut realiza construcții destinate activității 

productive, inclusiv căi de acces în fermă, irigații și racordarea exploatației la 

utilități, modernizarea și dotarea fermei cu mașini, utilaje şi echipamente noi. De 

asemenea, finanțarea proiectelor a asigurat construirea, amenajarea și dotarea 

spațiilor de desfacere și comercializare, precum și alte cheltuieli de marketing, în 

cadrul unui lanț alimentar integrat. 

Un proiect aflat în curs de implementare prin această linie de finanțare este cel 

realizat de Andreea Strejuț, administrator al societății Androangus SRL din 

Cârțișoara, județul Sibiu.  

În august 2016, Androangus SRL a depus la AFIR o Cerere de Finanțare 

nerambursabilă pentru a accesa fonduri prin submăsura 4.1 – Investiții în 

exploatații agricole din PNDR 2020. 

Proiectul propus spre finanțare era unul ambițios și complex – Constituirea unei 

ferme de bovine de carne, dotată cu toate facilitățile specifice unui flux tehnologic 

complet. Obiectul de activitate al Androangus este creșterea bovinelor, inclusiv 

prelucrarea și conservarea cărnii. Valoarea totală a proiectului este de peste 3 

milioane de euro. Suma nerambursabilă acordată prin PNDR 2020 este de 1,98 

milioane de euro. 

Implementarea proiectului a însemnat inclusiv deschiderea, în martie 2021, a unui 

punct de sacrificare la nivelul fermei, respectiv un abator de mici dimensiuni unde 

se pot sacrifica 2 bovine pe zi pentru tăierile de urgență sau pentru producția 

proprie. Cu o suprafață de 100 mp, abatorul cuprinde zonă pentru depozitarea 

frigorifică a semicarcaselor, zonă de tranșare și de prelucrarea a organelor, zonă de 

livrare, dar și vestiare pentru lucrători.  
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Pregătirea pentru solicitarea finanțării a început în anul 2015, când tânăra fermieră 

concepea planul de bătaie pentru finanțarea și implementarea proiectului. 

Astfel, Androangus a achiziționat teren pentru amplasarea investiției, primele 29 

de animale și a arendat aproape 10 hectare de fâneață pentru a ține animalele în 

stabulație liberă. Tot în această perioadă, viitoarea beneficiară PNDR 2020 a urmat 

cursuri de pregătire în domeniul agricol. 

Obiectivele de investiții propuse prin proiect și dezvoltate în cadrul studiului de 

fezabilitate sunt: construirea de adăposturi pentru animale, a unui sediu 

administrativ, a unui fânar, silozuri, o unitate de procesare, platforme pentru 

dejecții, platforme pietonale, producerea energie din surse regenerabile, 

împrejmuire și branșamente pentru utilități. 

Scenariul tehnico-economic ales de societatea Androangus a urmărit atingerea 

obiectivelor proiectului de investiții și desfășurarea activității în condiții optime. 

Astfel, s-a realizat un flux continuu și eficient între producția din cadrul fermei – 

adică animale achiziționate și ținute la îngrășat 6-8 luni și animale fătate și ținute la 

îngrășat, gestionarea dejecțiilor rezultate din adăposturi și abatorizarea producției 

din cadrul fermei. 

În prezent, ferma are 460 de bovine, efectivul de animale fiind format din matcă, 

tineret, masculi și femele de îngrășat și reproducție. Valoare SO (Standard Output 

– Coeficient de Calcul al Producției Standard) a animalelor în urma implementării 

proiectului crește de la 875 la 104.942, iar pentru suprafața de pășunat crește de la 

262 la 2.614 SO. 

(Sursa: AFIR) 

 

 UPDATE: Proiect respins definitiv: Posturile NU vor fi garantate până la 

pensionare anumitor funcționari publici 

Funcționarii publici aflați aproape de ieșirea la pensie și care îndeplineau și alte 

condiții legate de vechimea în activitate și de calificativele obținute la evaluările 

periodice ar fi putut să rămână pe postul ocupat până la ieșirea la pensie, dar 

proiectul de act normativ ce conținea măsura a fost respins definitiv azi de către 

deputați și nu va mai ajunge să se aplice. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 35 

 

Propunerea legislativă pentru completarea art. 100 din Legea nr. 188/1999 

privind Statutul funcţionarilor publici a fost respinsă de senatori în 2019 și de 

Camera Deputaților chiar astăzi, ceea ce înseamnă că măsurile conținute nu vor 

ajunge să se aplice, deoarece aici și-a încheiat parcursul legislativ. 

În cazul reorganizării unei instituții publice, după cum prevedea proiectul de act 

normativ, dacă funcționarii publici îndeplineau simultan mai multe 

condiții, posturile pe care le ocupau aceștia nu puteau fi reduse. 

Mai exact, pentru a li se putea garanta postul până la ieșirea la pensie, funcționarii 

publici ar fi trebuit să aibă cel mult trei ani până la îndeplinirea condițiilor de 

pensionare, să aibă o vechime de cel puțin zece ani în oricare autoritate sau 

instituție publică și să obțină, la evaluarea performanțelor profesionale în ultimii 

cinci ani, calificativul “foarte bine”. 

Practic, dacă îndeplineau toate condițiile amintite anterior, funcționarii publici și-ar 

fi putut păstra posturile, în cazul reorganizării autorității sau instituției 

publice, până în momentul ieșirii la pensie. 

"În caz de disponibilizare în urma reorganizării autorităților sau instituțiilor 

publice, funcționarii publici care se apropie de vârsta de pensionare rămân, după 

o viață de muncă, până la pensionare, fără un venit care să le asigure nivelul 

minim de trai", erau de părere inițiatorii proiectului, acesta fiind și motivul pentru 

care au făcut acestă propunere. 

De asemenea, inițiatorii spuneau că "după vârsta de 55 de ani, pe acești cetățeni 

nu-i mai angajează nici un operator economic", iar acest lucru poate duce la 

situații dramatice pentru aceste persoane. 

Atenție! Proiectul de lege nu se poate aplica. Din moment ce a fost respins de 

Camera Deputaților, Forul decizional în acest caz, documentul și-a încetat traseul 

legislativ. 

(Sursa: avocat.net) 

 

 

http://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?idp=17497
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 UPDATE: Alt proiect care limita sumele pe care le pot obține recuperatorii 

de la datornici, respins definitiv 

Recuperatorii de creanțe ar fi fost obligaţi să ceară datornicilor o sumă maximă 

care să nu depăşească dublul sumei plătite băncilor pentru cumpărarea debitelor, 

însă proiectul de lege ce prevedea acest lucru a fost respins definitiv marţi de către 

Camera Deputaţilor şi, astfel, nu va mai ajunge să se aplice. 

Proiectul de lege privind recuperarea creanţelor cesionate ar fi avut rolul să 

reglementeze activitatea desfăşurată de recuperatorii de datorii.  Creanțele 

cesionate pot fi valorificate până la un prag maxim reprezentând dublul sumei din 

valoarea de cesiune a creanței, prevăzută în contract, dar fără a depăși valoarea 

debitului principal restant , scria în propunerea legislativă respinsă la deputați.   

Totodată, recuperarea creanței urma să se realizeze și în rate, în urma negocierii 

dintre debitor și proprietarul de drept al creanței, respectiv cesionarul. 

Inițiatorii proiectului considerau necesară impunerea unei astfel de măsuri întrucât, 

în România, persoanele îndatorate devin captive firmelor de recuperări, fiind 

nevoie de protecție pentru milioanele de cetățeni români care au debite.  Mai mult, 

aceștia arătau că instituțiile financiare nebancare nu se subordonează în niciun fel 

Băncii Naționale a României, având parte de o legislație permisivă, identică cu cea 

a firmelor, ceea ce conduce la apariția a numeroase abuzuri. 

 

"În ceea ce privește orice creanță sau drept litigios, acesta trebuie limitat, pentru a 

se elimina specula și tentația de a se realiza venituri exorbitante pe seama statului 

sau a cetățenilor neinformați sau care nu dispun de mijloace necesare pentru a-și 

dobândi drepturile care li se cuvin", scria în expunerea de motive anexată 

propunerii de act normativ. 

Motivele de respingere menţionate de deputaţii din comisia buget-finanţe şi cea 

juridică au fost legate de faptul că iniţiativa legislativă nu stabilea sfera de 

aplicabilitate, nu distingea între diferitele tipuri de creanțe, categorii de titulari sau 

deținători de creanțe și nici nu stabilea condițiile în care se realizează valorificarea 

creanțelor cesionate, aceasta poate fi de natură a crea confuzii în aplicare, 

contravenind astfel, principiului constituțional al predictibilității și stabilității 

normelor juridice. 

http://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?nr=694&an=2015
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Deputații au adus, la momentul depunerii ultimului raport de respingere în iunie 

2019, ca argument suplimentar pentru respingerea proiectului legislativ faptul că o 

inițiativă legislativă similară (Propunerea legislativă pentru modificarea OUG nr. 

50/2010 privind contractele de credit pentru consumatori) a trecut de Parlament, 

dar a fost declarată, în 2019, neconstituțională de către Curtea Constituțională. 

Guvernul nu a susținut proiectul de lege 

Înaintarea unui raport de respingere de către membrii Comisiei buget-finanțe a 

Camerei Deputaților a ținut cont și de punctul de vedere al reprezentanților 

Guvernului, cei care au transmis că nu susțin propunerea legislativă, motivând 

că patrimoniul privat ar fi serios afectat. 

În plus, dispozițiile proiectului contravin principiilor economice ale pieței libere, 

afectând procesul de negociere, dar și capacitatea de administrare eficientă a 

portofoliilor companiilor de recuperare a creanțelor, se mai arăta în documentul 

semnat de ministrul pentru relația cu Parlamentul.  

Nota: Informații despre ce au și ce n-au voie să facă recuperatorii de datorii în 

relația cu debitorii găsiți în acest articol. 

Atenție! Proiectul de lege nu se poate aplica. Din moment ce a fost respins de 

Camera Deputaților, Forul decizional în acest caz, documentul și-a încetat traseul 

legislativ. 

(Sursa: avocat.net) 

 

 UPDATE: Acordarea vizei de flotant NU va fi condiționată de numărul de 

persoane din locuințe  

Persoanele care doreau să-și schimbe reședința ar fi trebuit să nu mai primească 

viză de flotant dacă la respectiva adresă erau înregistrate prea multe persoane, dar 

proiectul de lege ce stabilea măsura a fost respins marți la Camera Deputaților, în 

calitate de For decizional în Parlament, astfel că nu va mai ajunge să se aplice. 

Propunerea apăruse deoarece, pentru a beneficia de anumite avantaje, multe 

persoane își schimbă reședința, acest lucru ducând la situații atipice, în care la 

aceeași adresă sunt înregistrate foarte multe persoane, uneori sute sau chiar mii. 

https://www.avocatnet.ro/articol_47730/Lege-neconstitu%C8%9Bional%C4%83-Recuperatorii-s%C4%83-nu-cear%C4%83-datornicilor-mai-mult-decat-dublul-sumei-pl%C4%83tite-pentru-crean%C8%9Be.html
https://www.avocatnet.ro/content/articles/id_41467/Firmele-de-recuperare-a-debitelor-nu-au-voie-sa-te-sune-sau-sa-te-viziteze-oricand-Ce-reguli-trebuie-sa-respecte.html
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Potrivit propunerii legislative care, odată cu respingerea de marți de la Camera 

Deputaților, și-a încheiet parcursul legislativ și nu se va aplica, schimbarea 

reședinței ar fi putut să devină un pic mai dificilă decât este în prezent. 

Conform măsurilor conținute de proiectul respins definitiv, o persoană care dorea 

schimbarea reședinței trebuia să prezinte autorităților o declarație scrisă a 

găzduitorului, persoană fizică sau juridică, de luare în spațiu, din care trebuia să 

reiasă atât suprafața utilă a locuinței, cât și numărul de persoane din acea locuință. 

În prezent, declarația nu trebuie să conțină detalii legate de suprafața locuinței sau 

numărul de persoane ce stau acolo, ci doar mențiunea că proprietarul dorește luarea 

în spațiu a respectivei persoane. 

Schimbarea reședinței nu s-ar fi putut face în cazul în care suprafața și numărul 

persoanelor din locuința în care se dorea mutarea nu se încadrau în anumite limite. 

Aceste limite sunt menționate în anexa nr. 1 a Legii locuinței nr. 114/1996 și 

sunt aici. 

Pentru nerespectarea măsurilor prezentate anterior, s-ar fi aplicat amenzi 

contravenționale cuprinse între 75 și 150 de lei. 

Se dorea schimbarea legislației privind evidenţa, domiciliul, reşedinţa şi actele de 

identitate ale cetăţenilor români pentru că, în acest moment, aceasta este prea 

permisivă și dă posibilitatea înregistrării unui număr foarte mare de persoane la 

aceeași adresă. De exemplu, în urma verificărilor făcute de inspectorii de la 

Direcția de evidență a persoanelor din sectorul 3, a fost descoperit faptul că, într-o 

casă cu două camere, locuiau, potrivit documentelor, 1.583 de persoane. 

Atenție! Proiectul de lege nu se poate aplica. Din moment ce a fost respins de 

Camera Deputaților, Forul decizional în acest caz, documentul și-a încetat traseul 

legislativ. 

(Sursa: avocat.net) 

 

 

 

 

http://www.cdep.ro/pls/proiecte/upl_pck2015.proiect?idp=17412
https://www.avocatnet.ro/articles/download/6c61e6320a8abc6b63da43025fbb1052


CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 39 

 

 LOCURI DE MUNCĂ VACANTE MAI multe ÎN TRIMESTRUL i 2021 

În trimestrul I 2021, numărul locurilor de muncă vacante a fost 38,4 mii, în creştere 

cu 2,8 mii faţă de trimestrul anterior. 

 Rata locurilor de muncă vacante1
 a fost 0,79%, în creştere cu 0,06 puncte 

procentuale faţă de trimestrul precedent. 

 Comparativ cu acelaşi trimestru al anului 2020, rata locurilor de muncă vacante a 

scăzut cu 0,05 puncte procentuale, iar numărul locurilor de muncă vacante a scăzut 

cu 3,4 mii. 

Rata şi numărul locurilor de muncă vacante 

- trimestrul I 2018 - trimestrul I 2021 - 

 

Datele graficului (xls) 

Rata
1
şi numărul locurilor de muncă vacante pe activităţi ale economiei naţionale 

                                                 
1
 Rata locurilor de muncă vacante reprezintă raportul dintre numărul locurilor de muncă vacante şi numărul total al 

locurilor de muncă (ocupate şi vacante, exclusiv cele blocate sau destinate numai promovării în interiorul 

întreprinderii sau instituţiei), exprimat procentual. 

rata locurilor de 

munca vacante (%)

0

10000

20000

30000

40000

50000

60000

70000

Tr. 1 Tr. 2 Tr. 3 Tr. 4 Tr. 1 Tr. 2 Tr. 3 Tr. 4 Tr. 1 Tr. 2 Tr. 3 Tr. 4 Tr. 1

2018 2019 2020 2021

numarul locurilor

de munca  vacante

0.00

0.20

0.40

0.60

0.80

1.00

1.20

1.40

Numarul locurilor de munca vacante Rata locurilor de munca vacante

../../../../AppData/Local/Temp/Temp1_Comunicat%20de%20presa_LV_Trim%20I%202021.zip/Anexe.xls
../../../../AppData/Local/Temp/Temp1_Comunicat%20de%20presa_LV_Trim%20I%202021.zip/Anexe.xls


CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 40 

 

În trimestrul I 2021, cele mai mari rate ale locurilor de muncă vacante s-au 

înregistrat în administraţia publică (2,00%), activităţi de spectacole, culturale şi 

recreative (1,60%), respectiv sănătate şi asistenţă socială (1,55%).  

În industria prelucrătoare s-a concentrat peste o cincime din numărul total al 

locurilor de muncă vacante (8,3 mii locuri vacante), cu o valoare a ratei de 0,76%.  

Sectorul bugetar
2
 a însumat puţin sub o treime din numărul total al locurilor de 

muncă vacante. Astfel, 5,6 mii locuri vacante s-au regăsit în sănătate şi asistenţă 

socială, 5,5 mii locuri vacante în administraţia publică, iar 1,0 mii locuri vacante 

în învăţământ. 

La polul opus, rata locurilor de muncă vacante a înregistrat cele mai mici valori în 

industria extractivă şi alte activităţi de servicii (0,09% pentru fiecare în parte), 

respectiv în hoteluri şi restaurante (0,19%).  

Cele mai puţine locuri de muncă vacante s-au regăsit în industria extractivă şi alte 

activităţi de servicii (0,04 mii locuri vacante pentru fiecare în parte), respectiv în 

tranzacţii imobiliare (0,05 mii locuri vacante). 

Trimestrul I 2021 comparativ cu perioadele precedente 

Prin comparaţie cu trimestrul precedent, cele mai relevante creşteri ale ratei 

locurilor de muncă vacante s-au regăsit în distribuţia apei;  salubritate, 

gestionarea deşeurilor, activităţi de decontaminare (+0,57 puncte procentuale), 

respectiv în activităţi de spectacole, culturale şi recreative (+0,44 puncte 

procentuale).  

Numărul locurilor de muncă vacante a cunoscut creşteri importante în activităţi de 

servicii administrative şi activităţi de servicii suport (+0,9 mii locuri vacante), 

industria prelucrătoare (+0,8 mii locuri vacante), construcţii (+0,6 mii locuri 

vacante), respectiv în distribuţia apei;  salubritate, gestionarea deşeurilor, 

activităţi de decontaminare (+0,5 mii locuri vacante). 

Cele mai semnificative scăderi ale ratei locurilor de muncă vacante s-au observat 

în alte activităţi de servicii (-1,86 puncte procentuale), urmate de industria 

extractivă (-0,34 puncte procentuale) şi comerţ (-0,11 puncte procentuale). 

                                                 
2
 vezi Precizările metodologice 
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Numărul locurilor de muncă vacante a înregistat scăderi de peste 0,8 mii locuri 

vacante în alte activităţi de servicii, respectiv în comerţ.  

 

*) pp - puncte procentuale  

Datele graficului (xls) 

Faţă de acelaşi trimestru al anului anterior, cele mai semnificative scăderi ale ratei 

locurilor de muncă vacante s-au observat în alte activităţi de servicii (-1,88 puncte 

procentuale), respectiv în comerţ (-0,24 puncte procentuale). Numărul locurilor de 

muncă vacante a cunoscut scăderi mai importante în comerţ (-1,9 mii locuri 

vacante), respectiv în industria prelucrătoare      (-1,0 mii locuri vacante). 

La polul opus, creşteri mai relevante ale ratei locurilor de muncă vacante au fost în 

intermedieri financiare şi asigurări (+0,34 puncte procentuale), respectiv în 

distribuţia apei; salubritate, gestionarea deşeurilor, activităţi de decontaminare 

(+0,32 puncte procentuale), iar în ceea ce priveşte numărul locurilor de muncă 

vacante în activităţi de servicii administrative şi activităţi de servicii suport (+0,4 

mii locuri vacante).  

Rata şi numărul locurilor de muncă vacante pe grupe majore de ocupaţii 

În trimestrul I 2021, rata locurilor de muncă vacante a avut cele mai mari valori 

pentru ocupaţiile de funcţionari administrativi - grupa majoră 4 (1,01%), 

specialişti în diverse domenii de activitate - grupa majoră 2 (0,96%), ocupaţii 

elementare - grupa majoră 9 (0,86%), respectiv tehnicieni şi alţi specialişti din 

domeniul tehnic - grupa majoră 3 (0,83%). 
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Cea mai mare cerere de forţă de muncă salariată exprimată de angajatori din punct 

de vedere al numărului locurilor de muncă vacante a fost pentru ocupaţiile de 

specialişti în diverse domenii de activitate - grupa majoră 2 (10,6 mii locuri 

vacante), ocupaţii elementare - grupa majoră 9 (5,6 mii locuri vacante), respectiv 

muncitori calificaţi şi asimilaţi - grupa majoră 7 (5,0 mii locuri vacante). 

Cele mai mici valori ale celor doi indicatori s-au înregistrat în ocupaţiile de 

lucrători calificaţi în agricultură, silvicultură şi pescuit - grupa majoră 6 (0,54%, 

respectiv 0,1 mii locuri vacante), respectiv de membri ai corpului legislativ, ai 

executivului, înalţi conducători ai administraţiei publice, conducători şi 

funcţionari superiori - grupa majoră 1 (0,47%, respectiv 1,7 mii locuri vacante). 

Trimestrul I 2021 comparativ cu perioadele precedente 

Comparativ cu trimestrul precedent, în majoritatea grupelor majore de ocupaţii s-

au înregistrat creşteri ale celor doi indicatori. 

Astfel, cele mai relevante creşteri ale ratei locurilor de muncă vacante s-au 

observat în ocupaţiile de lucrători calificaţi în agricultură, silvicultură şi pescuit - 

grupa majoră 6 (+0,23 puncte procentuale), tehnicieni şi alţi specialişti din 

domeniul tehnic - grupa majoră 3 (+0,15 puncte procentuale), respectiv muncitori 

calificaţi şi asimilaţi - grupa majoră 7            (+0,13 puncte procentuale).  

Numărul locurilor de muncă vacante a cunoscut creşteri în ocupaţiile de specialişti 

în diverse domenii de activitate - grupa majoră 2 (+1,3 mii locuri vacante), pentru 

ocupaţiile elementare - grupa majoră 9 (+0,9 mii locuri vacante), respectiv pentru 

cele de muncitori calificaţi şi asimilaţi - grupa majoră 7 şi tehnicieni şi alţi 

specialişti din domeniul tehnic - grupa majoră 3 (+0,8 mii locuri vacante pentru 

fiecare în parte). 

La polul opus, atât în ceea ce priveşte rata, cât şi numărul locurilor de muncă 

vacante cea mai semnificativă scădere s-a observat în ocupaţiile de lucrători în 

domeniul serviciilor - grupa majoră 5 (-0,15 puncte procentuale, respectiv      -1,2 

mii locuri vacante). 
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*) pp - puncte procentuale 

Datele graficului (xls) 

Informaţii suplimentare: 

NOT : În contextul situației cauzate de pandemia COVID-19, datele statistice 

infra-anuale, pot prezenta un grad de fiabilitate, acurateţe, completitudine şi 

comparabilitate mai redus, ca rezultat al dificultăţilor apărute în urma aplicării 

măsurilor economico-sociale determinate de instituirea stării de urgență/alertă pe 

întreg teritoriul României.   

Faţă de acelaşi trimestru al anului anterior cele mai semnificative scăderi ale ratei 

locurilor de muncă vacante s-au regăsit în ocupaţiile de lucrători în domeniul 

serviciilor - grupa majoră 5 (-0,20 puncte procentuale), urmate de cele de 

funcţionari administrativi - grupa majoră 4 (-0,18 puncte procentuale). 

Numărul locurilor de muncă vacante a cunoscut cele mai importante diminuări în 

rândul ocupaţiilor de lucrători în domeniul serviciilor - grupa majoră 5 (-1,8 mii 

locuri vacante) şi în cele de operatori la instalaţii şi maşini; asamblori de maşini şi 

echipamente - grupa majoră 8 (-0,8 mii locuri vacante). 

La polul opus, uşoare creşteri ale ratei locurilor de muncă vacante s-au observat 

doar în ocupaţiile de lucrători calificaţi în agricultură, silvicultură şi pescuit - 

grupa majoră 6 (+0,10 puncte procentuale), respectiv de specialişti în diverse 

domenii de activitate - grupa majoră 2 (+0,05 puncte procentuale), această din 

urmă grupă de ocupaţii cunoscând şi cea mai relevantă creştere a numărului 

locurilor de muncă vacante (+0,8 mii locuri vacante). 
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Aceste dificultăţi au fost determinate, în principal, de accesul dificil la 

documentele financiar-contabile, cauzat de închiderea de cele mai multe ori subită 

a anumitor unităţi economico-sociale, de nefinalizarea la timp a acestor 

documente, de relaxarea termenelor legale de depunere a documentelor fiscale la 

instituţiile cu atribuţii în domeniu, de suspendarea temporară a activităţii unui 

număr semnificativ de unităţi economico-sociale sau chiar de încetarea activităţii 

unora dintre acestea. 

Pentru interpretarea corectă a indicatorilor, vă rugăm să consultaţi Precizările 

Metodologice ataşate comunicatului pe homepage. Rata şi Locurile de muncă 

vacante sunt prezentate în Anexă. 

Informaţii suplimentare se pot obţine: 

 accesând baza de date on-line TEMPO (începând cu data de 25 mai 2021): 

http://statistici.insse.ro/shop/index.jsp?page=tempo2&lang=ro&context=15 

 din Buletinul Statistic Lunar nr. 4/2021. 

Următorul comunicat de presă referitor la locurile de muncă vacante va apărea la 

data de 18 august 2021. 

Arhiva comunicatelor de presă:  

http://www.insse.ro/cms/ro/comunicate-de-presa-view 

Direcţia de Comunicare   

e-mail: biroupresa@insse.ro;  

Tel: +4021 3181869  

VEZI DOCUMENTELE ATASATE !!! 

 (Sursa: INS) 

 

 

 

../../../../AppData/Local/Temp/Temp1_Comunicat%20de%20presa_LV_Trim%20I%202021.zip/Precizari%20metodologice.pdf
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 Valeriu Gheorghiță: Pregătim un maraton al vaccinării anti-COVID dedicat 

copiilor 

Coordonatorul campaniei naționale de vaccinare Valeriu Gheorghiță a anunțat 

astăzi că de Ziua Copiilor, 1 iunie, va fi organizat un maraton al vaccinării special 

pentru grupa de vârstă 16-18 ani. 

Chiar intenționaăm 31 mai - 1 iunie, vrem să organizăm un maraton la nivel 

național pentru vaccinarea copiilor din grupa de vârstă 16-18 ani. Dacă până în 

acel moment vom avea autorizare și pentru grupa „12-15 ani avem în plan această 

activitate de vaccinare. Ne-am dori să dureze 24 de ore neîntrerupt activitatea de 

vaccinare astfel încât să dăm posibilitatea unui număr cât mai mare de tineri să se 

poată prezenta în centre, însoțiți de un aparținător, tutore. Vrem să marcăm în mod 

particular această zi”, a spus Valeriu Gheorghiță. 

Coordonatorul campaniei naționale de vaccinare a precizat de asemenea că se 

așteaptă ca spre finalul lunii mai vaccinul Pfizer să primească și autorizarea pentru 

administrare pentru copiii de peste 12 ani. 

 Ne așteptăm ca până la finalul lunii mai, Agenția Europeană a Medicamentului să 

autorizeze vaccinul Pfizer și pentru copiii cu vârsta de peste 12 ani , a anunțat 

marți Valeriu Gheorghiță, coordonatorul campaniei naționale de vaccinare 

împotriva COVID-19. 

Vaccinul produs de Pfizer-BioNTech este primul vaccin împotriva COVID-19 care 

a fost autorizat în Statele Unite, la începutul lunii mai, pentru copiii cu vârsta între 

12 și 15 ani. 

În acest moment, în România, la fel ca în Uniunea Europeană, doar tinerii cu vârsta 

peste 16 ani pot fi vaccinați împotriva COVID-19. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Reprezentanții statelor UE şi ai Parlamentului European reiau negocierile 

privind certificatul de călătorie, marcate de numeroase divergenţe 

Negocierile asupra certificatului sanitar european pentru COVID-19 se reiau marţi 

între eurodeputaţi şi statele UE, discuţii care au loc sub presiunea timpului, dată 

fiind ţinta ca acest document să devină operaţional până la sfârşitul lunii iunie, 

relatează AFP, citată de Agerpres. 

Obiectivul acestui certificat este de a stabili un cadru armonizat care să faciliteze 

libera circulaţie în interiorul UE în sezonul turistic estival, unele state membre 

lucrând deja la soluţii proprii de acest fel fără a mai aştepta un acord european. 

Documentul, denumit ”certificat verde digital” european, trebuie să ateste că 

titularul său a fost vaccinat anti-COVID-19, sau are un test negativ recent ori este 

imunizat după o infecţie cu noul coronavirus. 

Însă mai multe divergenţe nu au permis până în prezent un acord între Parlamentul 

European şi Consiliul UE, ce reuneşte statele membre. ”Încă mai sunt multe 

chestiuni deschise”, afirmă eurodeputata socialistă germană Birgit Sippel. 

De exemplu, Parlamentul European cere ca testele PCR să fie gratuite, adică să fie 

suportate de statele membre, ceea ce multe dintre acestea refuză. 

Un alt punct de dezacord este cererea eurodeputaţilor să se garanteze că titularii 

certificatului nu vor fi supuşi carantinei sau unor teste suplimentare în ţara de 

destinaţie. Dar statele membre, în această chestiune care ţine înainte de toate de 

competenţa lor, doresc să-şi rezerve dreptul de a institui astfel de măsuri, mai ales 

în situaţii excepţionale, precum răspândirea unor noi variante ale coronavirusului. 

Negociatorii sunt pregătiţi pentru a continua negocierile şi în zilele următoare dacă 

marţi nu se obţine un acord, pe care lobby-ul industrial german VDMA îl doreşte 

să fie încheiat rapid, întrucât el va facilita enorm detaşarea lucrătorilor, după cum a 

explicat liderul acestui lobby, Thilo Brodtmann. 

Context 

În afara sesiunii plenare din această săptămână, negociatori din partea 

Parlamentului, Consiliului și Comisiei se vor întâlni pentru a definitiva un acord 

pentru certificatul Covid-19 care va facilita călătoriile în UE din această vară. 

https://www.europarl.europa.eu/news/en/headlines/eu-affairs/20210506STO03602/coming-up-covid-19-certificate-erasmus-green-transition
https://www.europarl.europa.eu/news/en/headlines/eu-affairs/20210506STO03602/coming-up-covid-19-certificate-erasmus-green-transition
https://www.europarl.europa.eu/news/en/headlines/eu-affairs/20210506STO03602/coming-up-covid-19-certificate-erasmus-green-transition
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Certificatul UE va indica dacă cineva a fost vaccinat, și-a revenit după Covid sau 

are un test negativ recent, a precizat un comunicat al Parlamentului European. 

Totodată, Parlamentul va lua în calcul o propunere de renunțare la drepturile de 

proprietate intelectuală pentru vaccinurile Covid-19, votul urmând să fie dat în 

sesiunea din iunie. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 Klaus Iohannis, videoconferință cu preşedintele Consiliului European, 

Charles Michel, şi cu lideri europeni despre coordonarea la nivelul UE în 

contextul pandemiei de COVID-19, obiectivele climatice ale Uniunii, relaţiile 

cu Federaţia Rusă şi cu Marea Britanie 

Preşedintele Klaus Iohannis are, miercuri, o videoconferinţă cu preşedintele 

Consiliului European, Charles Michel, şi cu un grup de lideri europeni, discuţiile 

vizând coordonarea la nivelul UE în contextul pandemiei de COVID-19, 

obiectivele climatice ale Uniunii, relaţiile Uniunii Europene cu Federaţia Rusă şi 

cele cu Marea Britanie, transmite News.ro. 

Videoconferinţa are loc în pregătirea reuniunii Consiliului European din 24-25 

mai, a transmis Administraţia Prezidenţială. 

Reuniunea a fost convocată de către preşedintele Consiliului European, Charles 

Michel. 

„Agenda discuţiilor se va concentra asupra unor subiecte legate de coordonarea la 

nivelul UE în contextul pandemiei de COVID-19, obiectivele climatice ale 

Uniunii, relaţiile Uniunii Europene cu Federaţia Rusă şi cele cu Regatul Unit al 

Marii Britanii şi al Irlandei de Nord”, a menţionat sursa citată. 

(Sursa: news.ro) 

 

 

SURSE - Comisia Europeană i-a atenționat pe parlamentari: Ar putea fi 

nevoie de notificare pe Legea 5G 

https://www.g4media.ro/tensiuni-in-parlamentul-european-pe-tema-accesului-la-vaccinuri-socialistii-acuza-grupurile-ppe-renew-si-ecr-ca-au-blocat-adoptarea-rapida-a-unei-strategii-globale-privind-vaccinarea-documentul-se.html
https://www.g4media.ro/tensiuni-in-parlamentul-european-pe-tema-accesului-la-vaccinuri-socialistii-acuza-grupurile-ppe-renew-si-ecr-ca-au-blocat-adoptarea-rapida-a-unei-strategii-globale-privind-vaccinarea-documentul-se.html
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 Proiectul de lege 5G, adoptat de Guvern și aflat în Parlament pentru 

dezbatere și vot, trebuie să respecte tratatele și directivele europene, se arată 

într-un mesaj trimis Parlamentului de către Comisia Europeană, spun surse 

parlamentare pentru ȘTIRIPESURSE.RO. 

Potrivit surselor citate, Comisia Europeană nu a primit nicio notificare de la 

România cu privire la proiectul de lege 5G. Oficialii europeni au transmis 

parlamentarilor români că, în momentul în care proiectul de lege conține anumite 

reglementări precum specificații tehnice așa cum sunt definite de unele directive 

europene, atunci acele specificații tehnice trebuie să fie transmite la Bruxelles într-

o notificare oficială către Comisia Europeană. 

Proiectul de lege 5G va transpune în legislație Memorandumul 5G semnat între 

România și SUA și care prevede excluderea chinezilor de la Huawei din licitație. 

Legea a trecut de comisiile din Camera Deputaților, urmează să intre la vot final în 

plen și se va duce apoi spre dezbatere în procedură de urgență în Senat, care este 

cameră decizională. 

Ministrul Economiei, Claudiu Năsui (USR-PLUS) a cerut recent amânarea 

dezbaterii în Parlament a legii 5G, pe motiv că ar fi fost necesară o notificare 

prealabilă către Comisia Europeană. Subiectul a provocat scandal în coaliție. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Parlamentul European a votat Fondul pentru o tranziție justă, în valoare de 

17,5 miliarde de euro, bani care se vor împărți între statele membre / Care 

sunt cele 6 județe din România care vor beneficia de aproximativ 2 miliarde 

de euro 

Fondul pentru o tranziție justă, aprobat marți de Parlamentul European, va ajuta 

țările Uniunii să treacă mai ușor peste impactul social și economic al tranziției 

către neutralitatea climatică, fiind strâns legat de aplicarea Pactului verde european. 

Textul a fost adoptat marți cu 615 voturi pentru, 35 împotrivă și 46 abțineri. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/comisia-europeana_2302.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/camera-deputa--ilor_2536.html
https://www.stiripesurse.ro/surse-pnl-claudiu-nasui-in-pericol-sa-fie-remaniat_1780059.html
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Pachetul cuprinde 7,5 miliarde EUR din cadrul financiar multianual 2021-2027 și 

10 miliarde EUR din Instrumentul de redresare al Uniunii. 

Pentru a fi eligibile, proiectele trebuie să pună accentul pe diversificarea 

economică, reconversia profesională sau crearea de locuri de muncă, ori 

trebuie să contribuie la tranziția spre o economie europeană sustenabilă, 

neutră din punct de vedere climatic și circulară, precizează un comunicat de 

presă al Parlamentului European. 

Fondul va sprijini și microîntreprinderile, incubatoarele de afaceri, universitățile și 

institutele publice de cercetare, precum și investițiile în noile tehnologii energetice, 

eficiența energetică și mobilitatea locală durabilă. 

Incinerarea deșeurilor nu va beneficia de sprijin prin JTF. Nu vor beneficia 

de sprijin nici dezafectarea sau construirea de centrale nucleare, activitățile 

legate de produsele din tutun și investițiile legate de combustibilii fosili. 

Statele membre trebuie să redacteze planuri pentru o tranziție justă și să identifice 

regiunile care se confruntă cu cele mai mari dificultăți și care sunt afectate cel mai 

mult de aceasta pentru a direcționa acolo fondurile primite din JTF. 

La inițiativa Parlamentului, va fi introdus un „mecanism de recompensare 

ecologică”, dacă resursele fondului vor fi majorate după 31 decembrie 2024. 

Aceste resurse suplimentare vor putea fi distribuite între statele membre, iar cele 

care reușesc să reducă emisiile industriale de gaze cu efect de seră vor primi mai 

multe fonduri. 

O prevedere importantă este că statele membre vor avea acces deplin la JTF 

doar dacă adoptă angajamente la nivel național de a atinge neutralitatea 

climatică până în 2050. Înainte de a adopta acest obiectiv, statele membre vor 

putea primi doar 50% din suma care le-a fost alocată; 

Care sunt cele 6 județe din România care vor beneficia de fonduri și ce spun 

europarlamentarii români 

Județele Hunedoara, Gorj, Dolj, Galați, Prahova și Mureș sunt posibile 

beneficiare ale aproximativ 2 miliarde de euro, cea mai mare parte a sumei venind 

din JTF, iar peste 260 de milioane de euro vor fi cofinanțare națională. 

https://www.g4media.ro/fondul-pentru-o-tranzitie-justa-in-valoare-de-175-miliarde-de-euro-dezbatut-in-parlamentul-european-europarlamentarii-propun-un-mecanism-de-recompensare-ecologica-tarile-care-re.html
https://www.g4media.ro/fondul-pentru-o-tranzitie-justa-in-valoare-de-175-miliarde-de-euro-dezbatut-in-parlamentul-european-europarlamentarii-propun-un-mecanism-de-recompensare-ecologica-tarile-care-re.html
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Europarlamentarul Alin Mituța (USR PLUS, grupul Renew Europe) susține 

că Fondul pentru o Tranziție Justă are rolul de a ajuta în principal regiunile 

europene puternic dependente de industriile extractive pentru a face mai ușor 

trecerea către o economie mai diversificată și mai puțin poluantă. 

„Județe precum Gorj, Hunedoara, Dolj, Galați, Mureș și Prahova au, în proporții 

diferite, o economie bazată pe industrii extractive poluante și neviabile 

economic pe termen mediu și lung. În plus, în județe monoindustriale precum 

Gorjul, dependența de industria cărbunelui nu face decât să alimenteze lanțul 

vicios al sărăciei și al corupției, care avantajează doar “băieții deștepți”, care țin 

mii de oameni dependenți de aceștia, fără să aibă perspective de viitor. De aceea, 

avem nevoie de schimbări profunde în aceste județe pentru a ieși din această 

fundătură”, a declarat Alin Mituța. 

Dan Motreanu (PNL, grupul PPE) precizează că fondurile vor sprijini în special 

investiții durabile în întreprinderi și IMM-uri, inclusiv în întreprinderi nou-

înființate care au capacitatea de a genera locuri de muncă sustenabile, investiții în 

recalificarea profesională și incluziunea persoanelor aflate în căutarea unui loc de 

muncă, precum și investiții în dezvoltarea infrastructurii pentru energie verde, 

eficiența energetică și transport ecologic. 

„Este extrem de important ca din 2024 să se asigure FJT finanțare suplimentară din 

sistemul de resurse proprii ale Uniunii, pentru a se atinge pragul de 40 de miliarde 

de euro propus în luna mai 2020 de către Comisie Europeană. Finanțarea 

suplimentară ar putea veni din surse precum taxa pe materialele plastice, 

taxarea justă a marilor giganți digitali sau resursele care vor fi generate de 

viitorul Mecanism de ajustare la frontieră a emisiilor”, a scris pe Facebook 

europarlamentaru Dan Motreanu. 

Corina Crețu (Pro România, grupul S&D), fost comisar european pentru 

politică regională, susține că adoptarea acestui raport presupune faptul că România 

„se va angaja într-un dialog real și continuu cu toate părțile implicate, astfel 

încât cele 2,1 miliarde EUR să fie investite corect și coerent, printr-o colaborare 

strânsă cu cele 6 județe care vor beneficia de aceste fonduri: Hunedoara, Gorj, 

Dolj, Galați, Prahova și Mureș”. 
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„În 2017, când am lansat „Platforma pentru Regiunile Carbonifere în Tranziție” am 

pledat ca Valea Jiului să fie prinsă în acest proces și să beneficieze de atenția pe 

care o merită pentru că este una dintre puținele zone miniere din Europa cu un 

număr semnificativ de angajați în acest domeniu de activitate”, a precizat 

europarlamentarul Corina Crețu într-o postare pe Facebook. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 România și alte 16 țări din UE vor beneficia de fonduri europene în sprijinul 

regiunilor afectate de dezastre / Comisia Europeană, chemată să găsească 

soluții pentru reducerea birocrației și ca alocările de fonduri să fie „cât mai 

flexibile cu putință” 

Parlamentul European a aprobat, marți, mobilizarea a 397,5 milioane de euro din 

Fondul de solidaritate al Uniunii Europene (FSUE) pentru a ajuta 17 state membre, 

inclusiv România, și trei țări în curs de aderare să protejeze sănătatea publică în 

contextul pandemiei de COVID-19. 

Statele beneficiare sunt: Austria, Belgia, Croația, Cehia, Estonia, Franța, 

Germania, Grecia, Ungaria, Irlanda, Italia, Letonia, Lituania, Luxemburg, 

Portugalia, România, Spania, precum și Albania, Muntenegru și Serbia. 

Raportul a fost adoptat cu 675 voturi pentru, 8 împotrivă și 13 abțineri. 

Pentru România sunt disponibile 13, 9 milioane de euro. 

Grecia și Franța vor primi fonduri suplimentare de aproape 87 de milioane de 

euro în urma unor catastrofe naturale. În Franța, sumele vor acoperi daunele 

provocate de furtuna Alex în octombrie 2020, iar în Grecia sunt alocate fonduri 

pentru daunele cauzate de ciclonul mediteranean Ianos, în septembrie 2020, de 

inundațiile din regiunea Sterea Ellada din august 2020 și de cutremurul din insulele 

Samos, Ikaria și Chios, din octombrie 2020. 

Într-o rezoluție adoptată marți, eurodeputații subliniază că impactul tot mai mare al 

schimbărilor climatice și intensificarea dezastrelor naturale fac ca țările europene 

să devină din ce în ce mai vulnerabile.  

https://www.europarl.europa.eu/doceo/document/A-9-2021-0157_RO.html
https://www.europarl.europa.eu/news/en/press-room/20210510IPR03811/covid-19-and-natural-disasters-meps-approve-EU484-2m-in-eu-aid-for-20-countries
https://www.europarl.europa.eu/news/en/press-room/20210510IPR03811/covid-19-and-natural-disasters-meps-approve-EU484-2m-in-eu-aid-for-20-countries
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Aceștia susțin că UE ar trebui să faciliteze și să accelereze obținerea de asistență 

prin intermediul FSUE pentru regiunile afectate de dezastre, potrivit unui 

comunicat al Parlamentului European. 

Rezoluția, aprobată cu 668 voturi pentru, 10 împotrivă și 18 abțineri, subliniază 

dificultățile cu care se confruntă țările beneficiare în calcularea rapidă a costurilor 

pagubelor suferite în urma dezastrelor naturale. Pentru a remedia aceste probleme, 

eurodeputații invită Comisia să exploreze modalități de reducere a obstacolelor 

birocratice, făcând alocările de fonduri „cât mai flexibile cu putință”, pentru a 

asigura „acțiuni rapide și sprijin prompt” pentru regiunile și țările afectate de 

dezastre. 

Parlamentul European a votat, anul trecut, ca Fondul de Solidaritate să poată fi 

folosit și pentru combaterea crizelor sanitare, precum pandemia de COVID-19. 

(Sursa: G4media.ro) 

 

 EXCLUSIV. Mircea Geoană, secretarul general adjunct NATO: Alianța și 

Uniunea Europeană sunt două fațete ale aceleiași monede. Nu există o apărare 

credibilă a Europei în absența relației transatlantice 

Alianța Nord-Atlantică și-a adaptat strategiile defensive și se pregătește pentru un 

concept modern de apărare strategică pentru respingerea noilor amenințări ale 

războiului hibrid. Mircea Geoană, secretarul general adjunct al NATO, a explicat, 

la Tema zilei, într-un interviu în exclusivitate realizat de Claudiu Lucaci, cum 

răspunde NATO diversificării riscurilor de securitate. 

Secretarul general adjunct NATO spune că Federația Rusă devine tot mai opresivă 

în plan intern și tot mai agresivă în plan extern, iar mobilizarea masivă în interiorul 

și în jurul Ucrainei a provocat îngrijorare, dar și o reacție solidară a Alianței. 

 Misiunea NATO, o alianță politico-militară defensivă, este de a asigura 

descurajare și apărare pentru întreg teritoriul aliat. Pentru 30 de națiuni aliate, 

pentru un miliard de cetățeni care trăiesc în țările  NATO. Vreau să transmis un 

mesaj de asigurare și de susținere fără echivoc a tot ceea ce înseamnă interesele și 

securitatea comună a întregii Alianțe. Inclusiv a aliaților din Marea Neagră - avem 

trei state aliate la Marea Neagră,  România, Bulgaria și Turcia, avem doi parteneri 

foarte importanți și apropiați de NATO, Ucraina și Georgia, și, într-adevăr, această 

https://www.europarl.europa.eu/news/ro/headlines/society/20200323STO75625/coronavirus-statele-ue-vor-primi-ajutor-de-la-fondul-de-solidaritate
https://www.europarl.europa.eu/news/ro/headlines/society/20200323STO75625/coronavirus-statele-ue-vor-primi-ajutor-de-la-fondul-de-solidaritate
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mobilizare masivă de echipamente și trupe ale Federației Ruse în interiorul și în 

jurul Ucrainei au provocat îngrijorare la noi, dar și o reacție extrem de solidară, 

politic vorbind", spune oficialul NATO. 

Secretarul general adjunct spune că Alianța își pregătește și rodează tot ce 

înseamnă mecanismele de apărare și descurajare. În acest sens, Mircea Geoană 

vorbește despre unul dintre cele mai  importante exerciții militare ale NATO, care 

se va  desfășura pe teritoriul a trei națiuni aliate - Portugalia, Germania și în 

România și la care participă peste 9 mii de militari din peste 20 de țări aliate și 

partenere,  un adevărat test al interoperabilității, al capacității de a transporta trupe 

din Statele Unite și din Canada către Europa . 

 Este un exercițiu care demonstrează vigilența, agilitatea și robustețea a ceea ce 

facem , apreciază Mircea Geoană. 

Oficialul NATO vorbește și despre relația dintre NATO și Uniunea Europeană, 

despre care spune că sunt  două fațete ale aceleiași monede - comunitate 

democratică, valori comune   și subliniază că  nu există o apărare credibilă a 

întregului continent în absența relației transatlantice . 

Geoană spune că 90 la sută dintre cetățenii UE trăiesc în țări care sunt și aliate,  80 

la sută din cheltuielile militare din cadrul NATO sunt făcute de țări care nu sunt 

țări membre UE (SUA, Canada, Marea Britanie, Turcia, Norvegia etc). Din punct 

de vedere economic, țările care fac parte din NATO și nu sunt membre ale Uniunii 

Europene reprezintă 60 la sută din PIB-ul la nivel agregat al Alianței. 

Secretarul general adjunct al Alianței Nord-Atlantice a vorbit și despre  summit-ul 

care va avea loc  pe 14 iunie la sediul NATO și despre care spune că are  o agenda 

foarte ambițioasă:   Secretarul general a propus un pachet de măsuri, numit generic 

NATO 2030.  Anticipăm un summit de impact și foarte robust, cu decizii 

importante." 

Potrivit lui Geoană, se dorește și o actualizare a conceputului strategic al 

NATO.  Ultimul concept strategic al NATO fost aprobat în 2010, s-au întâmplat 
foarte multe de atunci, conchide oficialul Alianței. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Vladimir Putin: „Contăm pe dezvoltarea unor relaţii reciproc avantajoase 

cu România. Există un potenţial destul de bun de cooperare pe problematica 

regiunii Mării Negre” 

Preşedintele rus Vladimir Putin consideră că există conditii bune de cooperare cu 

România, la Marea Neagră. 

Este declaraţia făcută de liderul de la Kremlin într-o ceremonie specială, în care 22 

de noi ambasadori la Moscova şi-au prezentat scrisorile de acreditare. Printre ei, 

Cristian Istrate, noul şef al misiunii diplomatice a României. 

Vladimir Putin, preşedintele Rusiei: “Contăm pe dezvoltarea unor relaţii reciproc 

avantajoase cu România. Suntem pregătiţi să lucrăm împreună pentru activarea 

legăturilor politice, economice şi umanitare. Există un potenţial destul de bun de 

cooperare pe problematica regiunii Mării Negre”. 

Cristian Istrate, Ambasadorul României la Moscova: Importantă în orice context 

este deschiderea spre dialog bilateral, un dialog pe care România îl vede 

pragmatic, principial, un dialog bazat pe respect reciproc și un dialog în 

conformitate cu normele dreptului internațional. 

Au mai fost prezenţi şefii misiunilor din  Republica Moldova, Polonia, Elveția și 

Olanda. Prezenţa ambasadorilor europeni la Kremlin are loc într-un moment 

tensionat în relațiile  Rusiei cu Occidentul. 

În  discursul său, Vladimir Putin a punctat pentru fiecare stat in parte aşteptările 

Rusiei în dezvoltarea relaţiilor bilaterale. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Noi condiții de angajare în UE pentru lucrătorii cu înaltă calificare din 

statele din afara Uniunii/ Negociatorii Parlamentului European și ai 

Consiliului au ajuns la un acord provizoriu privind îmbunătățirea sistemului 

„Cartea Albastră” 

Negociatorii Parlamentului European și ai Consiliului UE au ajuns, marți, la un 

acord provizoriu în privința condițiilor pe care trebuie să le îndeplinească 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 55 

 

persoanele cu înaltă calificare din afara Uniunii Europene pentru a se putea angaja 

în statele membre, modificând așa-numita Carte Albastră, permisul de lucru 

european. 

Astfel, au fost convenite criterii mai flexibile de admitere în UE: un contract de 

muncă valabil sau o ofertă de muncă pe o durată de cel puțin șase luni. 

În prezent, este necesară o ofertă de minimum 12 luni, precum și dovezi ale 

calificărilor lor superioare sau ale competențelor profesionale, precizează Comisia 

pentru libertăți civile, justișie și afaceri interne (LIBE). 

În anumite cazuri, cum ar fi în domeniul IT, calificările pot fi înlocuite cu 

experiență profesională relevantă. 

A fost modificat, de asemenea, pragul salarial pentru solicitanți, fiind redus la cel 

puțin 100%, dar nu mai mult de 160% din salariul mediu anual brut în statul 

membru de angajare. În prezent; cartea Albastră prevede un prag salarial de cel 

puțin 150%, fără limită superioară, mai precizează LIBE. 

Deținătorii de Blue Card se vor putea muta mai ușor dintr-un stat membru în altul 

după o perioadă inițială de 12 luni în prima țară în care s-au angajat. Membrii 

familiilor vor beneficia de proceduri mai rapide de reunificare și acces pe piața 

muncii. 

Negocierile privind noile criterii de admitere pe piața muncii în UE pentru 

persoanele cu înaltă calificare din state terțe au fost blocate mai bine de trei ani. 

Raportorul Javier Moreno Sancez (grupul S&D) a spus că se încheie acum cei 

„cinci ani de muncă și trei ani de blocare a negocierilor de către statele membre”. 

„Europa trebuie să sporească căile de migrație legală și să faciliteze sosirea 

lucrătorilor calificați care pot contribui la dezvoltarea Europei. Deținătorii Cărții 

albastre europene și membrii familiei lor vor avea drepturi suplimentare, inclusiv o 

mobilitate mai ușoară în interiorul UE”, a spus Javier Moreno Sancez. 

Textul convenit de negociatori va ajunge pentru aprobare în Comisia LIBE, dar și 

la Consiliu. 
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Context 

Revizuirea legislației privind migrația forței de muncă a fost propusă de Comisia 

Europeană în 2016 pentru a atrage persoane cu o înalta calificare profesională, în 

special în sectoare care se confruntă cu lipsa personalului calificat, și pentru a ajuta 

la atenuarea deficiențelor demografice, precum și a forței de muncă. Scopul a fost 

simplificarea procedurilor și a criteriilor de calificare, extinderea domeniului său 

de aplicare și consolidarea drepturilor deținătorilor de Blue Card european și ale 

familiilor acestora. 

Directiva privind Cartea albastră este în vigoare de la sfârșitul anului 2011. 

Potrivit informațiilor furnizate de Comisia Europeană, Germania acordă cele mai 

multe astfel de permise de muncă, „Blue Cards”: 26.995. Este urmată la mare 

distanță de Franța cu 1.523 de permise și de România, cu 408. 

În ceea ce privește pragul salarial anual pentru persoanele cu înaltă calificare din 

statele din afara UE, în România este cel mai scăzut: 2.250 de euro. 

În Olanda, aflată pe penultimul loc, pragul salarial este de 5.272 de euro, urmată de 

Bulgaria, cu 10.326 de euro. În Germania, pragul este de 53.000 de euro, cei mai 

mulți bani fiind oferiți în Luxembourg – 71.946 de euro, dar care a emis doar 262 

de Blue cards. 

Irlanda și Danemarca nu participă la acest sistem. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Parlamentul European cere să fie informat despre toate consultările și 

evaluările planurilor naționale de redresare / Consiliul UE, nou apel către 

statele membre să ratifice decizia privind resursele proprii / Nouă țări, 

inclusiv România, mai au de trimis proiectele naționale  

Parlamentul European solicită Comisiei Europene să fie informat despre etapele de 

consultare și de evaluare a planurilor naționale de redresare și reziliență (PNRR) 

elaborate de statele membre, în timp ce reprezentanții Consiliului UE insistă ca 

parlamentele naționale să ratifice deciziile privind resursele proprii, fără de care 

https://ec.europa.eu/immigration/blue-card_en#tab-comparison
https://ec.europa.eu/immigration/blue-card_en#tab-comparison
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Comisia Europeană nu poate începe să caute fonduri pe piață pentru finanțarea 

planurilor de redresare. 

Europarlamentarii au insistat marți, într-o dezbatere în plen, pentru o transparență 

mai mare din partea Comisiei Europene în ceea ce privește consultările cu statele 

membre pe marginea planurilor națiionale de redresare și evaluarea acestora. 

Mai exact, europarlamentarii au cerut, în dezbaterea privind dreptul la informare al 

Parlamentul European cu privire la evaluarea continuă a planurilor naționale de 

recuperare și reziliență, ca fiecare PNRR să fie însoțit și de un rezumat al 

procesului de consultare. 

Vicepreședinte executiv al CE, Valdis Dombrovskis, a declarat, în ședința de plen, 

că înțelege și susține „pe deplin” necesitatea transparenței și a controlului asupra 

planurilor de redresare, cerute de PE, în limitele Regulamentului privind 

Mecanismul european de redresare. 

Valdis Dombrovskis a spus că, până în prezent, 18 state membre, din 27, au depus 

oficial planurile de redresare, iar Comisia are la dispoziție două luni pentru a le 

evalua. 

Pentru evaluare, vor fi folosite criteriile stabilite prin regulament, cu obiectivul de 

„a furniza planuri de înaltă calitate”. 

Valdis Dombrovskis le-a spus însă europarlamentarilor că acest regulament nu 

prevede pregătirea unei evaluări preliminare a planurilor, dar Comisia se angajează 

să continue „cooperarea strânsă” cu Parlamentul în următoarele săptămâni și luni. 

Statele membre trebuie să furnizeze un rezumat al procesului național de 

consultare, a mai spus Dombrovskis 

Augusto Santos Silva, reprezentantul Consiliului UE, a declarat că este „la fel de 

dornic” ca Parlamentul să înțeleagă modul în care se desfășoară evaluarea 

planurilor de redresare de către Comisie. 

„Cu toate acestea, ar trebui să fim conștienți de riscul încetinirii procesului”, a spus 

Augusto Santos Silva, ceea ce a stârnit reacții de nemulțumire din partea 

europarlamentarilor. 
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Consiliul este pregătit să adopte primele planuri de redresare în iunie, pentru a se 

asigura că o parte din prefinanțare poate începe să fie trimisă cel puțin unor state 

membre înainte de sfârșitul verii, a mai spus Augusto Santos Silva. 

Ce au solicitat grupurile politice 

Manfred Weber, în numele grupului PPE, a spus că popularii europeni doresc 

ca Uniunea Europeană să clarifice faptul că „toată lumea este implicată în 

elaborarea acestor programe”. 

Nu doar câțiva oficiali de la nivelul superior al ministerelor decid modul în care 

vor fi folosiți banii, ci și primarii și regiunile, toți sunt implicați în utilizarea 

acestor bani, a insistat Weber. 

Liderul PPE a criticat faptul că Parlamentul European nu a fost implicat „în mod 

adecvat” în deciziile de până acum privind planurile de redresare. 

„Condiția prealabilă pentru un control adecvat este transparența. Și această 

transparență nu a fost încă garantată (….) Reprezentanții aleși trebuie să discute 

dacă programele au sens, dacă promovează Europa, dacă aduc valoare adăugată 

pentru Europa”, a spus Manfred Weber. 

Reprezentanta grupului S&D, Iratxe García Pérez, a susținut că Uniunea 

Europeană a făcut „un pas istoric” prin aprobarea Mecanismului de redresare și 

reziliență și că toată lumea trebuie să se asigure că banii ajung cât mai curând la 

oamenii care au nevoie de ei. 

„Desigur, ne dorim transparență și o bună cooperare între instituții, deoarece 

loialitatea, transparența și responsabilitatea sunt întotdeauna în beneficiul 

cetățenilor și al democrației. Cu toate acestea, nu aș vrea să cred că unii din acest 

Parlament folosesc această dezbatere pentru a încerca să repună criteriile de macro-

condiționalitate și austeritate pe ușa din dos”, a avertizat socialista Iratxe García 

Pérez. 

Lidera S&D a adăugat că, pentru ca instituțiile europene să funcționeze, este 

necesară „loialitatea instituțională”. 
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Dacian Cioloș, liderul grupului Renew, a criticat declarațiile oficialilor europeni 

potrivit cărora informarea continuă ar întârzia deciziile și evaluările. 

„Desigur, avem încredere în Comisie și știm că aceasta va evalua aceste planuri în 

spiritul obiectivelor europene. Această încredere nu exclude însă controlul 

parlamentar (…) Sunteți în contact cu ministerele de câteva luni, așa că știți ce este 

în aceste planuri, ați văzut proiecte (…) Ceea ce vă cerem este să ne împărtășiți 

această analiză. Ideea că supravegherea parlamentară întârzie procesul nu este 

adevărată și nu își are locul aici”, le-a spus Cioloș reprezentanților Comisiei 

Europene și ai Consiliului. 

Cioloș a punctat că Parlamentul nu se află „într-o luptă instituțională”, ci într-o 

„bătălie comună” pentru succesul planurilor de redresare. 

Un punct de vedere împărtășit de reprezentantul grupului Verzilor, Philippe 

Lamberts, care a adăugat că eficiența planurilor de redresare înseamnă ca „fiecare 

euro să fie cheltuit cu rezultate maxime”. 

„Cred că mai este un efort suplimentar de făcut (…), pentru că avem două forme 

de inerție de contracarat. (…) fiecare instituție crede că cealaltă instituție îi este 

rivală. Cred că, la nivelul liderilor Parlamentului și ai Comisiei, această rivalitate 

este un lucru din trecut; dar nu trebuie exclus ca la nivelul structurilor instituțiilor 

noastre această formă de rivalitate să continue să existe”, a spus Philippe Lamberts. 

Cealaltă formă de „inerție” se referă la faptul schimbările aduse de obiectivele 

Mecanismului de redresare. 

„Ani de zile, am făcut altceva decât tranziția verde, am făcut altceva decât tranziția 

digitală, toate acestea reprezintă o schimbare de curs”, a spus Philippe Lamberts, 

justificând astfel nevoia unui control parlamentar. 

Grupul ECR, prin europarlamnetarul Raffaele Fitto, a transmis că este nevoie 

de un rol puternic al Parlamentului, care nu trebuie „văzut ca o pierdere de timp”. 

„Acest Parlament este puternic legitimat pentru a putea verifica punerea în aplicare 

a acestor planuri, pentru a putea înțelege care sunt posibilitățile de intervenție și, 

mai presus de toate, pentru a putea juca un rol care este de sprijin, îndemn, atenție 

și verificare a relației dintre Comisie și guvernele naționale”, a spus Raffaele Fitto. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 19 mai 2021 60 

 

Singurul grup politic din Parlamentul European care nu este de acord cu ideea unor 

planuri de redresare finanțate prin Comisia Europeană este cel al 

europarlamentarilor extremiști, strânși în jurul partidului lui Marine le Pen. Jörg 

Meuthen, în numele grupului ID, a spus că totul este făcut pentru a oferi 

Comisiei Europene „și mai multă putere” și să îndatoreze statele membre 

„Evident, actuala criză a pandemiei este foarte convenabilă pentru dvs. (..) Nu 

avem nevoie de o uniune a datoriilor sau de centralism”, a spus Jörg Meuthen, în 

dezacord cu toate celelalte grupuri politice în ceea ce privește susținerea 

economiilor statelor membre. 

Apel insistent pentru adoptarea deciziilor privind resursele proprii 

Comisarul pentru Economie, Paolo Gentiloni, a intervenit la finalul debaterii 

pentru a reaminti că este prerogativa Colegiului CE să evalueze planurile naționale, 

iar regulamentul prin care a fost instituit Mecanismul nu prevede o „evaluare 

preliminară”. 

„Parlamentul are acces la planurile complete (…) Cu siguranță, ne angajăm pe 

deplin să raportăm plenului, comisiilor parlamentare competente și organelor 

dedicate, iar această dezbatere este o confirmare a acestui fapt”, a spus totuși Paolo 

Gentiloni. 

Augusto Santos Silva, reprezentantul Consiliului UE, a intervenit , din nou, pentru 

a lansa un nou apel către statele membre să ratifice decizia privind resursele 

proprii, fără de care Comisia Europeană nu poate începe să caute finanțări. 

„Nu mai avem prea mult timp la dispoziție”, a spus Santos Silva, reamintind că la 

reuniunea ECOFIN din iunie pot fi aprobate primele planuri de redresare și 

reziliență depuse deja de unele state membre. 

Guvernul României nu a depus încă propriul PNRR, iar Parlamentul nu a ratificat 

decizia privind resursele proprii, reprezentanții PSD opunându-se unui vot până nu 

este prezentant planul de redresare. 

(Sursa: G4Media.ro) 
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